
VII. AZ ŐRTORONY TÁRSULAT – BELÜLRŐL NÉZVE 

William és Joan Cetnar elmondása alapján 

  

A „Register” című lap (Orange megye, Kalifornia) 1967. augusztus 7-i számában 

közölt egy cikket az alábbi címmel: „Az Apuka segítséget nyújt az egészségügyi tilalom 

kapcsán”. A történet Bill Farr tolmácsolásában tudósít feleségem akkori kiközösítéséről, 

és a velem korábban, 1962 decemberében hasonlóképpen történtekről. 

Az én „eretnekségem” az volt, hogy megkérdőjeleztem a Tanúk rendelkezését a 

vérátömlesztés betiltásáról. Feleségem „hitehagyása” pedig abban nyilvánult meg, hogy: 

- részt vett egyik, a Tanúkról szóló előadásomon. Mindazonáltal az igazi okom, ami 

miatt szakítottam Jehova Tanúival, nem az volt, hogy kiközösítettek, hanem inkább a 

miatt történt ez, mert válaszoltam arra a kérdésre, amelyet az élet legfontosabb 

kérdésének tartottam: „Az Őrtorony Társulat és Jehova Tanúi Vezető Testülete vajon 

Isten Szervezete?” Tapasztalataim és kutatásaim, mialatt a Társulat Főhivatalában, 

majd azután a helyi Királyságteremben dolgoztam, meggyőztek engem arról, hogy a 

Társulat azon igénye, miszerint ők Isten választottai, nem más, mint alaptalan 

feltételezés. További vizsgálódásaim megerősítették ezt a meggyőződésemet. 

Az én történetem, valamint feleségem, Joan története megmutatják, hogyan 

kerestük az igazságot, elkötelezettségünket az iránt, amiről úgy hittük, hogy igaz, az ezt 

követő kiábrándulásunkat, és a béke Isten vezetésével történő megtalálását, amit nem 

egy szervezetben leltünk meg, hanem személyes kapcsolatunkban Jézus Krisztussal. 

* * * * * 

William Cetnar története 

Ambridge-ben, Pennsylvániában születtem, néhány hónappal az 1929-es 

tőzsdeválság előtt. Szüleim katolikusok voltak, és fiatalemberként apukám még azt is 

fontolgatta, hogy pap lesz. Körülbelül akkor, amikor megszülettem, édesanyám 

kiábrándult a katolicizmusból, a helyi pap megkérdőjelezhető viselkedése miatt. Anyám 

komolyan kétségbe vonta, hogy vajon a Katolikus Egyház tényleg isten képviselője-e a 

Földön. Ez a kiábrándulás olyan vákuumot teremtett, amely előkészítette az utat Jehova 

Tanúi látogatásai számára, és tanításaik elfogadására. Édesanyám meg lett győződve 

arról, hogy a katolikus tanítások rosszak, és megpróbálta rávenni aput arra, hogy 

vegyen részt vele a Tanúk összejövetelein, de ő ezt visszautasította. Valójában a 

következőket mondta: „Csöbörből vödörbe kerülünk!” De nem tartott sokáig, míg aztán 

édesapám is elkezdett érdeklődni a Tanúk iránt, mert egyik iskolai barátja Tanú volt. 

Első emlékeim az Őrtorony Társulattal kapcsolatban az 1935-ös Washington 

D.C.-ben tartott kongresszushoz kapcsolódnak. Rutherford bírót úgy emlegették, mint 

Isten földi teokratikus szervezetének elnökét.(1) Rávezettek arra, hogy megértsem: 

bármi is származzék a Társulattól, azt nem lehet megkérdőjelezni, mert a Társulat Isten 

közlési csatornája a Biblia teljes megértéséhez. 



1937-ben, miután két évig látogattam hetente háromszor az összejöveteleket és 

tanulmányoztam az „Isten Hárfája” című könyvet, elmondtam egy őszinte és buzgó 

imát: „Atyám, bármit kívánsz is tőlem, hogy megtegyem, én odaszentelem életemet a Te 

szolgálatodra.” Az Ohio állambeli Columbusban az abban az évben megtartott 

kongresszuson, amikor Rutherford bíró feltűnt, én kiváltam hozzátartozóim köréből, 

elszaladtam a rendezők botjai alatt és megragadtam a kabátját. Micsoda izgalom! Az én 

fiatal elmémben az Ő képe annyira fel volt magasztalva: Ő volt a legnagyobb harcosa 

Jehova Istennek és Jézus Krisztusnak, akit a világ valaha is látott. A Bíró bármit 

mondott, az igaz volt. 

Ugyanabban az évben történt, hogy szemtanúja lettem Jehova Tanúi 

üldöztetésének. Tettleg bántalmazták őket és néhányuk autóit felborították. Láttam egy 

hirdetőtáblát, amit leszakítottak apám gépkocsijáról. Ez a bánásmód néhány Tanút arra 

késztetett, hogy elhagyja a mozgalmat, de azok, akik maradtak még buzgóbbak és 

egységesebbek lettek a munkában. Nem sokkal ez után szüleimet letartóztatták és 

börtönbe vetették a Pennsylvania állambeli Monessenben, amiért olyan hirdetőtáblákat 

vittek, amelyeken ezt jelentették ki:„ A Vallás csapda és csalás.” Később rájöttem arra, 

hogy szüleimet nem az „igazság” miatt üldözték, amint abban az időben mi hittük. Ha a 

hirdetőtábláikra azt írják: „ A hamis vallás csapda és csalás”, akkor nem üldözték volna 

őket! Még mindig emlékszem arra, hogyan dugtam be banánokat a rácson keresztül 

hozzátartozóimnak és másoknak, akik börtönben voltak. Néhány nap múlva szüleimet 

szabadon engedték. 

1940-ben megkereszteltek a Detroiti Kongresszuson. A keresztelkedés külső jele 

volt annak, hogy felajánlottam életemet Jehovának. 1943-ban, 9. osztályos tanulóként 

kisegítő úttörő lettem (egész pontosan „szünidei úttörő”, ami azt jelentette, hogy az 

iskolai szünetben, nyáron vállalt ilyen szolgálatot sok fiatal, iskolás Tanú – a ford.), 

havonta 150 órát töltve el a szolgálatban a nyár folyamán. Ezt négy éven keresztül 

folytattam. Noha még csak tizenhárom éves voltam, kineveztek propaganda-szolgának, 

ami azt jelentette, hogy én voltam a felelős a folyóiratokért, a hangosításért és a 

fonográfokért. (Ma az irodalomszolga lát el hasonló felelősséggel járó feladatot a 

hangosításért felelős szolgával együtt, mindketten általában kisegítő szolgák a 

gyülekezetben – a ford.) Én állítottam fel a hangosító berendezést a parkokban 

megtartott programjainkhoz és zenét játszottam le az összejövetelek előtt és után. Azért 

adták nekem ezt a felelős beosztást, mert elismerték odaszenteltségemet. Nagyon 

komolyan vettem Jehova Tanújaként folytatott életvitelemet. Amikor megalakították a 

Teokratikus Szolgálati Iskolát (ennek keretében kapnak gyakorlati képzést a Tanúk 

bibliaolvasásból, szónoklásból, prédikálási technikákból, stb. – a ford.), beiratkoztam. 

1./ Miután elhagytam a Társulatot, rájöttem, hogy Rutherford „bírói” státusza 

arra alapult, hogy helyettesítette a hivatalos bírót, amikor az beteg volt, ami összesen 

négy- napi ilyen szolgálatot jelentett. Soha nem választották meg vagy nevezték ki 

bírónak. Lásd William J. Whalen: Armageddon Around the Corner (Küszöbön 

Armageddon – a ford.) c. művének (New York: The John Day Co., 1962) 49.oldalát. 

Emlékszem, hogy első tanulóbeszédemet a „Jehova” névről tartottam. Akkor még 

nem tudtam, hogy a „Jehova” egy „hibás” vagy „téves olvasat”. (Lásd The American 

College Dictionary  és a Webster’s New Collegiate Dictionary 1973-as kiadását.) 



Házról házra folytatott látogatásaim során nagyon ritkán vonták kétségbe 

hitnézeteimet. Annyira biztos voltam abban, hogy amit tanítok, az igaz, hogy valójában 

örültem, ha ellenzésre találtam. Alkalomadtán egyes személyek megkérdezték tőlem, 

hogy „újjá születtem-e?” Azt feleltem: „igen”, és azt gondoltam magamban: „Most már 

beszéljünk valami fontos dologról.” A kifejezés keveset jelentett számomra. 

1947-re két kérdés lett valóban lényeges számomra. Helytelen a fegyveres 

testületekben szolgálni? Az Őrtorony Bibliatársulat Isten Szervezete? A második kérdés 

volt a legfontosabb. Sok nem Tanú egyént ismertem, akiket tiszteltem képességeikért, 

bibliaismeretükért, intelligenciájukért, és Isten iránti nyilvánvaló szeretetükért. 

Csodálkoztam azon, miért választotta ki Isten csak a Társulatot az Ő Szervezetéül, és 

miért akarja megsemmisíteni az összes többi csoportot és egyént. Mi tette az Őrtorony 

Társulat vezetőit különbözővé tőlük? Ezt én saját magam akartam meglátni. Úgy 

érveltem, hogyha bemegyek a Bételbe és ott fogok dolgozni, akkor igazából leülhetek és 

beszélhetek ezekkel a vezetőkkel. A fegyveres testületekben való szolgálat kérdésére 

ugyancsak gondot kellett fordítanom, mivel 4D-s minősítésem volt. (Ez a hivatásos 

vallási tisztségviselők minősítése volt az USA hadseregében, lelkiismereti okból 

megtagadhatta a szolgálatot – a ford.) Már 1943-ban, amilyen hamar csak lehetett, 

megpróbáltam bejutni a Bételbe úgy, hogy leveleket küldtem a Főhivatalba. Néhány évig 

folytattam a levélírást. Az elnöki irodától jövő válaszok kifejtették, hogy várnom kell 

erre – legalább addig, amíg befejezem a középiskolát. A Bétel egyik követelménye az 

volt, hogy egy személy nem házasodhat meg addig, amíg ott szolgál. Nekem 

semmiségnek tűnt ezt megígérni ahhoz a várakozáshoz képest, amit az jelentett, hogy 

Isten látható szervezetének Főhivatalában szolgálhatok. 

1947-ben, 18 éves koromban, beléptem a teljes idejű úttörőszolgálatba. Első 

megbízatási területem Beverly Hillsbe szólt, Kaliforniában, ahol találkoztam Jack 

Bennyvel és más hírességekkel. Bibliatanulmányozást kezdtem néhány jól ismert 

emberrel. Azután a Társulat megkért, hogy menjek Pacific Grove-ba, Kaliforniában, 

hogy ott végezzek úttörőszolgálatot. Onnan 1950 tavaszán megkértek, hogy menjek és 

dolgozzam a Bételben. 

Első megbízatásom az Őrtorony Főhivatalában az volt, hogy 

pincérként  szolgáljak, majd hat hét után áthelyeztek a Terjesztési Osztályra, amelynek 

irodái az Adams Street 117. szám alatt voltak. Körülbelül hat hónappal később 

megkértek, hogy dolgozzak a Szolgálati Osztályon T.J. Sullivan irányítása alatt. 

„Micsoda kiváltság” – gondoltam. Más dolgok mellett ez az Osztály szervezte meg a 

gyülekezeteket, hagyta jóvá a körzetkongresszusok helyszíneit és nevezett ki 

felvigyázókat. Mindezeken kívül kezelte a felmerülő problémákat, megválaszolta azokat 

a bibliai kérdéseket, amelyeket a gyülekezetek terjesztettek elő és fellebbviteli 

bíróságként járt el kiközösítési ügyekben. Az a terület, amelyért én voltam felelős az 

Egyesült Államok egyharmadát jelentette a Mason-Dixon vonaltól délre és végig 

Texasig. Gyakran a válaszadás nem jelentett többet, mint személyesen legépelt, előre 

gyártott minta szerinti levelek kiküldését, vagy utalásokat a megfelelő Őrtorony-

kiadványokra, amelyek a Társulat irányvonalát képviselték. Ha egy olyan levél került az 

asztalomra, amelyet nem tudtam megválaszolni, akkor tanácskoztam T.J. Sullivannel. 

Időnként neki is egyeztetnie kellett Fred Franz alelnökkel, vagy Nathan Knorr elnökkel. 

Franz általában olyan kérdésekre válaszolt, amelyek a bibliai irányelveket érintettek, 

Knorr pedig a szervezeti kérdésekre vonatkozóan járt el. 



„Az oltás elfogadása Jehova Isten törvényének szándékos megsértése.” 

1951 decemberében, amikor Knorr elnök szemlét tartott az én részlegemen, 

körülbelül harminc olyan levél volt az íróasztalomon, amelyeket olyan szülők írtak, akik 

azt kérdezték, vajon az Isten törvénye ellen való dolog-e, ha megengedik, hogy 

gyermekeiket beoltsák himlő ellen, amit az állami törvény megkövetelt ahhoz, hogy 

valaki iskolába járhasson. A Társulat álláspontját ezzel kapcsolatban már évekkel 

ezelőtt világosan kifejtették:”…Mivel az oltás állati anyag közvetlen befecskendezése a 

véráramba, az oltás elfogadása szándékos megsértése Jehova Isten törvényének.” (The 

Golden Age, 1935. április 24, 465. old. – az „Aranykorszak” az Ébredjetek! című 

folyóirat neve volt akkoriban – a ford.) Az én válaszom ezekre a levelekre egyszerű 

dolog kellett volna, hogy legyen, de nem bíztam a Társulat ezt a dolgot érintő 

álláspontjában. Miután feltett néhány kérdést a munkámra vonatkozólag, Knorr 

megkérdezte: „Mik azok a levelek az asztalán?” Lényegében azt feleltem neki, hogy 

gondom van a levelek megválaszolásával, mivel nem érzem úgy, hogy a Társulat 

oltásokra vonatkozó irányelve helyes. Ő azt válaszolta erre: „Nem a maga dolga, hogy 

meghatározza az irányelveket.” Beszélgetésünk után elmentem Pittsburgh-be, 

Pennsylvániába, hogy megtartsak egy előadást. Mire visszatértem, kiderült, hogy az 

íróasztalomon lévő leveleket már megválaszolták. 

A későbbiekben meglátogattam a Lederle Laboratóriumot, ahol a himlő elleni 

oltóanyagot előállították, és úgy találtam, hogy gyanakvásom helyes volt. Noha a 

Társulat azt tanította, hogy az oltás elfogadása megsérti Isten törvényét, mert ezzel állati 

vért fecskendeznek be emberekbe, én úgy találtam, hogy ez nem igaz. Az oltóanyagot 

egy avianizáció nevezetű eljárással állították elő, melynek során a vakcinát fejlődő 

csirkeembrióban tenyésztették ki, és vérről itt egyáltalán nem volt szó. Amikor 

visszatértem a Főhivatalba, küldtem egy feljegyzést az elnöknek a felfedezésemet 

illetően, de azt soha nem ismerték el. (Mármint a feljegyzés létét- a ford.) 

„’Isten megváltoztatta a véleményét’… 1952. április 15.” 

Legnagyobb meglepetésemre „Isten megváltoztatta a véleményét” egy 1952. 

április 15-én kelt levélben. Ebben a levélben a Társulat, Isten nevében szólva, 

megváltoztatta álláspontját, teljes fordulatot véve az oltások elfogadásával kapcsolatban, 

„ami szándékos megsértése Jehova Isten törvényének.” Más dolgok mellett ez a levél 

kijelentette, hogy: „az oltás elfogadásának kérdése az egyén magánügye, amellyel 

kapcsolatban önmagának kell döntést hoznia… Ennélfogva az oltás elfogadása elleni 

bármely tiltakozás nélkülöz bármiféle Írások szerinti alapot.” Amikor ez az 

irányváltoztatás megtörtént, én úgy gondoltam – ahogy sok más Tanú is -, hogy Isten 

Szervezete változtatott, mert úgy találta, hogy valami helytelen, rossz. De amit 

gondolnom kellett volna, az a következő: Hogyan taníthattak és kérkedhettek egy olyan 

dologgal, ami tévedés volt, „Jehova törvényeként” ilyen sokáig? A tévedésen alapuló 

tiltás, ami az oltások elfogadására vonatkozott, néhány komoly problémát okozott. 

Például, mielőtt egy gyerek beiratkozhatott volna az általános iskola első osztályába, be 

kellett mutatnia egy igazolást arról, hogy megkapta a himlő elleni védőoltást. Hogyan 

tudták ezt teljesíteni azok a Tanúk, akik abban hittek, hogy az oltás elfogadása 

ellenkezik Isten törvényével? Feleségem szülei azt tették, amit sok más Tanú-szülő is 

tett, akiket a tantételek erre kényszerítettek. Elvitték őt egy orvoshoz, aki azt színlelte, 

mintha oltást adna a lábába, de csak valamilyen savat használt. Az orvos így aláírta az 

igazolást, és a feleségemnek nem volt további nehézsége az iskolába beiratkozással. Joan 



(a feleség – a ford.) unokatestvére hasonló „oltást” kapott, de szerencsétlenségére az 

orvos véletlenül kilöttyintette a savat a kislány lábára. Mind a mai napig látható ennek a 

sebhelye a lábán. Azt mondták nekem, hogy A.E. Ilett, a Bétel orvosa úgy is kiállította az 

igazolásokat, hogy nem adta be az oltást. Ez valóban így kellett, hogy legyen, mert 

oltások nélkül a Tanúkból lett misszionáriusok nem hagyhatták el az országot, valahol 

pedig beszerezték az igazolásokat. Az igazat megvallva az egyik testvér azt mondta 

nekem, hogy a Társulat közel járt ahhoz, hogy bajba kerüljön e miatt a dolog miatt, és 

ez volt az, ami változást idézett elő az irányvonalában. Személy szerint én megkaptam a 

himlő elleni védőoltást, de a fivérem és a nővérem nem. 

Egy másik problémát, ami az idők során kifejlődött, a már igen régóta Tanú A.H. 

Macmillan magyaráz el a könyvében, aminek a címe „A hit diadalútja”. (Faith on The 

March angolul – a ford.) Számos Tanú tagadta meg a katonai sorozáson való részvételt, 

felmentést kérve, mint keresztény szolgák, és ezért szövetségi börtönökbe zárták be őket. 

Kijött egy rendelet az Egészségügyi Minisztériumból, hogy az ezekben a börtönökben 

lévő minden férfit be kell oltani. Az egyik börtönben azokat a Tanúkat, akik 

visszautasították az oltást, magánzárkába elzárással büntették meg. Macmillan 

engedélyt kért és kapott arra, hogy beszélhessen ezekkel a férfiakkal. Az azt követő 

kétórás eszmecsere folyamán nagyon érdekes arról olvasni, hogyan mondott ellent 

valójában Macmillan azoknak az érveknek, amiket a Tanúk oltásellenes álláspontja 

alátámasztására hoztak fel. (Lásd a könyv 189. oldalát) Macmillan arra sem mutatott 

rá, hogy a börtönben lévő férfiak valójában a Társulat irányelveit követték a maguk 

részéről. A férfiak elfogadták az oltásokat. 

Mi a jelentősége az oltások elfogadásával kapcsolatos álláspontnak, amit a 

Társulat 1952-ig foglalt el? Tanú-szülők és gyermekek ezreit hozták abba a helyzetbe, 

hogy kötelesek megtartani „Isten törvényét” (a téves Őrtorony diktátumot) és ezért 

hazudniuk kellett az iskolai hatóságoknak! Férfiak szükségtelenül magánzárkába 

kerültek a Társulat tévedése miatt. Miért nem változott meg a Társulat hivatalos 

álláspontja ezzel kapcsolatosan 1952-ig? Fel fognak majd fedezni egy hasonlóan téves 

tanítást a Társulat vértranszfúzióra vonatkozó tiltásával kapcsolatban is? Az a gond 

ezzel a kérdéssel, hogy addigra már ezrek fogják feláldozni életüket az Őrtorony 

tévedéseinek oltárán. 



 

Három asztal a Szolgálati Osztályon: William Cetnar (balra hátul), déli részleg; Joe 

Tomlanovich (balra elöl), keleti részleg, és Fred Rusk, nyugati részleg 

 

  



 „Nézd azt a Cadillacet az utca túloldalán – én adtam Knorrnak, és kaphat bármikor 

még egyet, ha akar.” 

Egy másik tapasztalat, ami megkérdőjeleztette velem, hogy az Őrtorony Társulat 

Isten szervezete, Anton Koerberhez kapcsolódik. Még most is emlékszem apámra, 

amikor az 1935-ös Washington D.C. –ben megtartott kongresszus után beszélt róla. 

Koerber volt felelős a hangosító berendezésért a kongresszuson és valami okból 

kifolyólag összerúgta a port Rutherford bíróval. Amikor Anton visszatért a Bételbe, úgy 

találta, hogy kitették az épületből, és kiközösítették a Társulatból. Visszatért az 

ingatlanüzletbe, nagyon sikeres volt, és vagyont gyűjtött. Egészen 1952-ig minden, amit 

hallottam róla, az rossz dolog volt. Ő volt az a férfi, aki hitetlen szolga volt, aki szembe 

ment Isten teokratikus szervezetével, és akit ennek eredményeként kiközösítettek. 

1952-ben Anton Koerber kapcsolatba lépett a Társulattal, és elmondta a felelős 

személyeknek, hogy teljes időben szolgáló úttörő akar lenni. Első kérését 

visszautasították múltbeli lázadása miatt. Ezután megjelent a Bételben és T. J. Sullivan 

azt mondta nekem, hogy menjek le a hetedik emeleten lévő előcsarnokba és tegyem 

világossá előtte, hogy nem lehet úttörő. Lementem, hogy találkozzam Koerber úrral, és 

egy idős férfit találtam ott, aki nem volt jól. Megkérdezte tőlem, ki lehetne-e őt nevezni 

úttörőnek. Ismételten elmondtam neki, hogy ez lehetetlen, a múltban történtek miatt és 

a következőt javasoltam: „Tudod Anton, ha te tényleg szereted Jehovát, akkor 

szolgálhatod Őt annyi órában, amennyiben akarod, mindenféle kinevezés nélkül is. 

Tőled pusztán a kinevezést tagadták meg, nem a szolgálat kiváltságát.”  Ő nem volt 

elégedett ezzel a válasszal, és jelezte, hogy tovább fogja vinni ezt az ügyet. Amikor 

megrázta a kezemet egy tízdolláros bankjegyet hagyott benne. 

Jelentettem T. J. Sullivannek, hogy Anton nem volt elégedett a válaszommal és 

leszögeztem, hogy az a kívánságom, hogy ezen túl valaki más beszéljen vele. Így aztán 

A.H. Macmillant küldték, hogy adja át ugyanazt az üzenetet. Részt vettem a Macmillan 

és Koerber között lezajlott összejövetelen. Keményen „le lett hordva”. Koerbernek meg 

lett mondva, hogy ő egy önző ember, aki csak egy címet akar, és hogy nem fogja 

megkapni. Ha tenni akar valamit, gyülekezeti hírnökként szolgálhat. Macmillan sokkal 

szigorúbb volt nálam. 

Egy vagy két nappal később, amikor bementem a Bétel ebédlőjébe vacsorázni 

megdöbbentem, mert ott, az N.H. Knorr melletti helyen Anton Koerber volt jelen, mint 

az Ő vendége. Az étkezés után úgy távoztam a helységből, mint aki nem hiszi el, amit 

épp látott. Bementem az előtérbe és akkor Koerber odahívott és kimutatott az ablakon 

keresztül egy új autóra, amelyik a járdaszegélynél parkolt és azt mondta: „Nézd azt a 

Cadillacet az utca túloldalán – én adtam Knorrnak és kaphat bármikor még egyet, ha 

akar.” Néhány évvel később, amikor erről a tapasztalatomról beszéltem G. Russell 

Pollocknak, ő elmondta, hogyan közeledett Koerber a „Dawn Bible Students” („Hajnal 

Bibliakutatók” – Russellita „szakadár” csoport, amely a Rutherford-korszakban vált ki 

a Bibliakutatók közül, mivel továbbra is szigorúan ragaszkodtak Charles Taze Russell 

eredeti tanaihoz. Ma is léteznek, néhány tízezer taggal, heves ellenfelei Jehova Tanúinak 

– a ford.) csoporthoz 1951-ben, röviddel azelőtt, hogy kapcsolatba lépett az Őrtorony 

Társulattal. Ezt a tájékoztatást Pollock egy 1971. november 15-én kelt levelében írta le: 

Anton Koerber küldött egy 2.000 dolláros csekket a „The Dawn”-nak (a szakadár 

„Russellita” szervezetnek – a ford.) és kérte, hogy megbeszélést folytathasson a „Dawn” 



megbízottaival. Ezt a találkozót az 1951-ben megtartott Országos Kongresszusunkon 

hoztuk létre vele. Ő pénzt ajánlott a „Dawn”-nak, amennyiben ők megalakítanának egy 

olyan szervezetet, amely felépítésében hasonló Jehova Tanúi Szervezetéhez. Ami azt 

jelentette, hogy egy központi Főhivatalból ellenőrzik. Ezt a vitát különböző 

időpontokban tovább folytatta telefonon floridai otthonából. Mi természetesen nem 

fogadhattuk el együttműködésének feltételeit. Amint Bill kijelentette: „a „gonosz szolga” 

visszautasította Koerber megvesztegetési kísérletét, de a „hű és bölcs” elfogadta azt. Az 

előzőekben említett dolgok igazak és bizonyíthatóak. (Lásd a teljes levelet a 3-as számú 

illusztráción.) 

Ennek a beszámolónak a tanulsága azonban még az előzőeknél is jelentősebb. 

Anton Koerbert, akit elutasítottak, mint úttörőt, ami egy viszonylag jelentéktelen 

pozíció, körzetszolgává (a körzetfelvigyázó akkori megnevezése – a ford.) nevezték ki, egy 

olyan beosztásba, amelynek a betöltésére rendszerint a hithű úttörők soraiból 

választottak ki embereket! 1953-ban Koerbert tették meg a Yankee Stadionban 

megtartott nemzetközi kongresszus elnökévé. 1967. november 19-én halt meg és az 1968. 

május 15-i Őrtorony közölte „ANTON KOERBER élettörténetét, amint azt barátai 

elmondták” (313-318. old.) (A cikk gyorsan átsiklik az 1935 és 1952 közötti időszakon, 

egyetlen mondatba sűrítve azt, amely semmilyen utalást nem tartalmaz arra 

vonatkozóan, hogy valójában mi történt akkor.) 

Az Őrtorony róla szóló története hangsúlyozza, hogy „kivételesen nagylelkű volt 

anyagi vonatkozásban…” (318. old.) A Dodger Stadionban megtartott beszédében (1983. 

július 22-én) Franz alelnök valójában példaként használta fel Anton Koerbert, mint 

olyan embert, „aki látta annak szükségességét, hogy a szellemi értékekre koncentráljon, 

és hithűen követte az Úr Jézus Krisztus lábnyomait.” Meg lett dicsérve azért, mert 

elutasított egy olyan üzleti lehetőséget, amelyik egyetlen év alatt egymillió dollárt 

hozhatott volna számára. „Miért? (utasította el – a ford.) Azért, mert nem akarta 

megszakítani a Jehova Istennek végzett teljes idejű szolgálatát.” 

A tények azt mutatják, hogy Anton Koerber ugyanolyan boldog lett volna a 

Dawn Bibliakutatókkal is („gonosz szolga”), mint az Őrtorony Társulattal („hű és 

bölcs”), amennyiben nyilvános tapsviharban részesülhetett volna. 

 

„Nem volt semmilyen alapom a bizonyíték objektív kiértékelésére. A vezérelv a Társulat 

álláspontjával való összhang volt.” 

A Szolgálati Osztályon végzett munkámon kívül – amit korábban már 

megtárgyaltunk – megbíztak azzal is, hogy kutatásokat végezzek bizonyos cikkek 

vonatkozásában, és ebben a minőségemben Bill Wheeler, a Kiadói Bizottság tagja 

irányítása alatt dolgoztam. Milyen képesítéseim voltak az ilyenfajta munkára? 

Semmilyen. Gyakran minden, amit egy adott témáról tudtam, annyi volt, amit azáltal 

voltam képes megszerezni, hogy elolvastam különböző feldolgozásait. Nem volt 

semmilyen alapom a bizonyíték objektív kiértékelésére. A vezérelv a Társulat 

álláspontjával való összhang volt. Ha az anyag egyetértett azzal, fel lett használva; ha 

nem értett egyet, el lett utasítva. A Főhivatalban végzett megfigyeléseimből azt a követ- 

3. sz. illusztráció  
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Kedves Testvér és Howell Testvérnő! 

Úgy negyven év telt el azóta, hogy láttuk egymást ott kinn, azon a farmon, 

Kunkletown mellett. Ezt a levelet valójában lányod, Joan és vejed, Bill (Cetnar és 

felesége – a ford.) kívánságára írom meg. Egy mostanában lezajlott beszélgetésben 

Anton Koerber lett megemlítve. Bill utalt arra, hogy mi történt 1951-ben, amikor ő a 

Bételben, a Szolgálati Osztályon volt. Anton Koerber azt kívánta a Társulattól, hogy 

nevezze ki őt úttörőnek. Billnek azt mondta Sullivan testvér, hogy Anton Koerbert nem 

lehet kinevezni úttörőnek a miatt, ahogyan 1935-ben a Társulattal szemben viselkedett. 

Bill elmondta ezt a tájékoztatást Anton Koerbernek és azt javasolta neki, hogy szolgálja 

az Urat annyi órában, amennyiben csak lehetséges, de az „úttörő” cím nélkül. 

Anton továbbvitte az ügyet és kapcsolatba lépett N.H. Knorral. Anton 

megajándékozta Knorrt egy új Cadillackel és hamarosan kinevezték körzetszolgának. (a 

körzetfelvigyázó akkori megnevezése – a ford.) Anton, amikor Bill-lel találkozott a Bétel 

előcsarnokában, azt mondta: „Nézd azt a Cadillacet az utca túloldalán – én adtam 

Knorrnak és kaphat bármikor még egyet, ha akar.” A rákövetkező évben ő volt a 

Yankee Stadionban megtartott Kongresszus elnöke. (elnöklő felvigyázója – a ford.) 

Ezt követően én azt mondtam Billnek:” Hadd tegyek hozzá egy másikat a te 

történetedhez.” Ugyanabban az évben Anton Koerber küldött egy 2.000 dolláros csekket 

a „The Dawn”-nak,(„A Hajnal” – a Russellita szervezet neve – a ford.) és kérte, hogy 

megbeszélést folytathasson a „Dawn” megbízottaival. Ezt a találkozót az 1951-ben 

megtartott Országos Kongresszusunkon hoztuk létre vele. Ő pénzt ajánlott a „Dawn”-

nak, amennyiben ők megalakítanának egy olyan szervezetet, amely felépítésében 

hasonló Jehova Tanúi Szervezetéhez. Ami azt jelentette, hogy egy központi Főhivatalból 

ellenőrzik. Ezt a vitát különböző időpontokban tovább folytatta telefonon floridai 

otthonából. Mi természetesen nem fogadhattuk el együttműködésének feltételeit. Amint 

Bill kijelentette: „a „gonosz szolga” visszautasította Koerber megvesztegetési kísérletét, 

de a „hű és bölcs” elfogadta azt. Az előzőekben említett dolgok igazak és bizonyíthatóak. 



Remélem, levelem jó egészségben talál Benneteket, és kérlek, írjatok nekem 

bármikor, mert boldog leszek, ha hallhatok felőletek. 

                                                                                             Tisztelettel: Az Ő kegyelméből   

                                                                                       Gordon Russell Pollock Testvér            

keztetést vontam le, hogy a képesítéseknek ez a hiánya jellemezte a szerkesztőségi 

dolgozók többségét. Legtöbbjüknek nem volt a középiskolánál magasabb képzettségük. 

Ez a Társulat elnökére, N.H. Knorra is igaz volt, aki a középiskola elvégzése után 

mindjárt belépett a Bétel-szolgálatba és végigjárta a szamárlétra fokait. A Tanúkat nem 

biztatják arra, hogy nem-Tanúk által írt könyveket olvassanak, mivel nekünk azt 

mondták: „Ezeket világi emberek állították össze.” Nemrég az egyik kongresszuson, 

amely Inglewood főterén lett megtartva Kaliforniában, egy előadás lett megtartva, ahol 

a Tanúknak A.D. Schroeder (a Vezető Testület egyik tagja) azt mondta, hogy nekik nem 

ajánlott nem-Tanú kiadványokat olvasniuk, mert ez órákat venne igénybe idejükből, 

amit jobban tölthetnének el Tanú-anyagok olvasásával, vagy a szolgálatban. Azt 

mondták nekik, hogy ha ezek a könyvek bármi értékeset tartalmaznak, akkor azt a 

Társulat ki fogja szedni belőlük, össze fogja tömöríteni és átad nekik majd valami olyat, 

amit pár perc alatt elolvashatnak. Ez valójában a cenzúra egy ravasz formája volt, mert 

az már ismert dolog volt, hogy semmilyen könyvet, amelyet volt Tanúk írtak a 

Társulatról, nem szabad elolvasni. A Tanúkat arra korlátozták, hogy semmi mást ne 

olvassanak, csak Őrtorony-anyagokat. 

A kutatási témákon kívül dolgoztam a Teokratikus Szolgálati Iskola beszéd-

vázlatain is. 1951 és 1952 folyamán havonta egy cikket írtam az „Informant”-ba 

(Informátor - most „A Mi Királyság Szolgálatunk”-nak nevezik). Mivel rajta voltam a 

Bétel-szónokok listáján, számos Királyság teremben tartottam beszédet és jó néhány 

nagy kongresszuson. Közel egy évig én írtam és rendeztem egy félórás programot a 

Társulat birtokában lévő rádióállomás, a WBBR részére. 



 

T. J. Sullivan, s Szolgálati Osztály vezetője, aki azt mondta William Cetnarnak, hogy 

közölje Anton Koerberrel, "nem lehet úttörő". 

  



„Ha én benne lettem volna a Fordító Bizottságban, én is azt akartam volna, hogy a 

nevemet titokban tartsák.” 

Az Új Világ Fordításon folyamatosan dolgoztak és sok munkát el is végeztek, 

amíg én a Bételben voltam. A Fordító Bizottság úgy kívánta, hogy a fordítók nevei 

maradjanak titokban, még haláluk után is. (Jehovah’s Witnesses in the Divine Purpose 

c. könyv, 258. old.) Tudva, hogy kik voltak ezek a fordítók, mivel ez közismert volt a 

Bételben, ha én benne lettem volna a Fordító Bizottságban, én is azt akartam volna, 

hogy a nevemet titokban tartsák. A fordítók névtelenségének kettős indoka volt: 

1: hogy a fordítók képesítését ne lehessen ellenőrizni és kiértékelni, és  

2: senkit ne lehessen felelőssé tenni a fordításért. 

Mindazonáltal amikor Franztól egy skóciai bíróság tárgyalótermében 

megkérdezték: „Miért e titokzatosság?”, ő azt mondta: „Mert a Fordító Bizottság azt 

akarta, hogy névtelen maradjon, és ne törekedjen semmilyen tisztességre vagy 

dicsőségre a fordítás elkészítése kapcsán azáltal, hogy azt bármilyen névhez lehetne 

kötni.” Az ügyvéd a következőt felelte: „A könyvek írói és fordítói nem mindig nyernek 

tisztességet és dicsőséget erőfeszítéseikért, vagy igen?” (A felperes bizonyítási eljárása a 

Douglas Walsh kontra A Tiszteletre méltó James Latham képviselő és kamarás, Skót 

Legfelsőbb Bíróság, 1954. november, 92. old.) 

Vajon nem lenne a lehető legfontosabb, hogy ismerjük azokat a férfiakat, a 

képesítésüket és bizonyítványaikat – azokat a férfiakat, akikre rá kellene bíznunk 

szellemi életünket? Bizonyára nem bíznánk meg egy olyan sebészben, aki nem hajlandó 

megadni nekünk a nevét vagy a bizonyítványait bemutatni. Érdekes volt számomra, 

hogy a Bételben ezek a fordítók nem tettek semmilyen óvintézkedést azért, hogy 

megőrizzék névtelenségüket. Ők általában hamar felkeltek az ebédlőasztaltól és 

mindannyian együtt távoztak az elnök limuzinján Staten Islandre. Ott is maradtak, 

időnként hetekig hiányozva a Bételből. (2) 

Ahogyan jómagam megfigyeltem, N.H. Knorr, F.W. Franz, A.D. Schroeder, G.D. 

Gangas és M. Henschel jöttek össze egymással ezeken a fordítói ülésszakokon. Franz 

alelnökön kívül (és az ő képzettsége is korlátozott volt) a bizottsági tagok egyikének sem 

volt megfelelő iskolai végzettsége, vagy háttere ahhoz, hogy kritikai bibliafordítóként 

működjön közre. Franz azon képessége, hogy tudományos munkát végezzen a héber 

nyelv fordítása terén, komoly kételyeknek adott alapot. Ez kiderült a Skót Legfelsőbb 

Bíróság előtt 1954 novemberében. A következő kérdések és válaszok hangzottak el az 

egyik ügyvéd és Franz között, amint azt a tárgyalás jegyzőkönyvéből idézzük: 

K: Ön a héber nyelvben is jártasságra tett szert? 

V: Igen…  

K: Tehát önnek alapos nyelvi eszköztár áll rendelkezésére? 

V: Igen, azért, hogy bibliai munkám során használhassam. 



K: Úgy vélem, ön képes olvasni és követni a Bibliát héberül, görögül, 

latinul, spanyolul, portugálul, németül és franciául? 

V: Igen {Felperes bizonyítási eljárása, 7. old.} 

K: Ön saját maga beszél és olvas héberül, igaz? 

V: Nem beszélek héberül. 

K: Nem beszél? 

V: Nem. 

(2) Ez az alattomos eljárás nem újdonság a Társulat részéről. Valójában az 

Őrtorony Társulat minden „új világosságot” egy névtelen testületnek tulajdonít, amit a 

„maradéknak” nevez. (egy elvont bűnbak) Senkinek nincs semmilyen listája a „hű és 

bölcs” vagy a „maradék” neveivel. Senki nem tudja, valójában ki a „maradék”. 

Továbbá a „maradék” soha nem jött össze bármilyen gyűlés keretében, hogy döntsön 

bármilyen társulati politikáról vagy „új világosságról”. (Ez a tanítás annyiban módosult, 

hogy ma azt tanítják, hogy a mindenkori Vezető Testület alkotja a „hű és értelmes 

rabszolgát”, aki irányítja Jehova Tanúit – a ford.) 

K: Le tudja ön saját maga fordítani ezt itt héberre? 

V: Mit? 

K: A Genezis (Mózes I. könyve – a ford.) második fejezetének negyedik 

versét. 

V: Úgy érti, itt és most? 

K: Igen. 

V: Nem. Nem próbálnám meg ezt. {Felperesi bizonyítás 102., 103. old.} 

Amit Franz „nem próbált volna meg” héberre fordítani, az egy olyan egyszerű 

feladat volt, amellyel egy átlagos első vagy második éve héberül tanuló diák nehézség 

nélkül megbirkózott volna a teológián. Ezt a megállapítást a héber nyelv egy képesített 

tanára jelentette ki. 

A fordítók nem megfelelő képzettsége miatt az a fordítás, ami munkájuk 

eredménye lett, sok esetben nem az eredeti nyelvek pontos tolmácsolását jelentette, 

sokkal inkább annak a közvetítése volt, amit a Tanúk hittek. Ezt számos jól képesített 

bibliatudós igazolja, köztük Dr. Anthony Hoekema, aki a következő észrevételt tette 

ezzel kapcsolatban: 

. . . Az ő Új Világ Fordításuk a Biblia alapján semmiképpen nem a szent szöveg 

pártatlan visszatükrözése a modern angol nyelv segítségével, hanem egy olyan elfogult 

fordítás, amelyben az Őrtorony Társulat számos sajátos és különös tanítását becsempészik 

magának a Bibliának a szövegébe. (A Négy Fő Szekta, 238., 239. old.) 



1954 márciusában megbíztak azzal, hogy készítsek interjút a jól ismert 

bibliafordítóval, Dr. Edgar J. Goodspeeddel, azzal kapcsolatban, hogy értékelje a Héber 

Iratok Új Világ Fordításának első kötetét. Azon voltam, hogy megpróbáljam megkapni 

a jóváhagyását ezzel kapcsolatban. Kétórás látogatásom alatt nyilvánvaló lett, hogy jól 

ismeri a kötetet, mert idézni tudta azokat az oldalszámokat, ahol az általa kifogásolt 

szövegrészek találhatóak voltak. Az egyik szövegrész, amelynek különösen félresikerült 

voltára és nyelvtani silányságára rámutatott, a Bírák 14:3-ban volt, (első kiadás, 803. 

old.) ahol Sámsonnal ezt mondatták: „Szerezzétek meg őt (a nőt – a ford.) nekem…”. 

(Az 1984-es ÚVF-ben angolul már így van leírva: „Get just her for me”, míg a 

Goodspeed által kifogásolt kötetben „Her get for me” szerepel, ami az angol nyelvtan 

szerint meglehetősen értelmetlen – a ford.) Távozásom előtt megkérdeztem Dr. 

Goodspeed-et, hogy tudná-e ajánlani a fordítást az átlagemberek számára. Azt mondta: 

„Nem, attól tartok nem tudnám ezt tenni. A nyelvtan sajnálatosan gyenge. Legyenek 

gondosak és pontosak a nyelvtan tekintetében. Legyenek biztosak abban, hogy helyesen 

alkalmazzák.” 

„Amikor elhagyja az ötödik emeletet, AZ AZ IGAZSÁG.” 

Amikor 1950-ben bementem a Bételbe, a Társulat vértranszfúzióval szembeni 

álláspontja még nem volt olyan fontos kérdés, mint amilyen később lett. A tanítás 

nagyobb figyelmet és sajtóvisszhangot még csak ezután kapott. Számos esetben a Tanúk 

ügye, akik visszautasították a transzfúziót, az én hatáskörömbe tartoztak, amíg a 

Bételben voltam. Ellenőriztem azt az írás szerinti alátámasztást és támogatást, amit 

felhasználtak, és arra a következtetésre jutottam, hogy álláspontunk rossz. Megvitattam 

az ügyet Colin Quackenbush-sal, aki akkor az „Ébredjetek” szerkesztője volt. A 

Szerkesztő bizottság más tagjai ugyancsak tudtak arról, hogyan érzek én személyesen 

ezzel kapcsolatban. Valószínűleg presztízsveszteséget jelentett ez számomra az ő 

szemükben, de nem közösítettek ki, ami bizonyára bekövetkezett volna, ha ugyanezt az 

álláspontot egy helyi Királyság Teremben hangoztatom. Elfogadtam azt, amit a Biblia a 

Cselekedetek könyve 15. fejezetében mond azzal kapcsolatban, hogy ne igyunk vért. De 

azt is tudtam, hogy ez nem Isten törvénye ellen való, mégpedig a miatt, amit Jézus 

mondott a Márk 7:15-ben: „Semmi, ami kívülről megy be az emberbe, nem tudja őt 

beszennyezni, hanem ami kijön az emberből, az szennyezi be az embert.” (ÚVF) 

Valószínűleg azért, mert nem értettem egyet a Társulat vértranszfúzióval 

kapcsolatos álláspontjával, áthelyeztek a beosztásomból, amit a Szolgálati Osztályon 

töltöttem be és recepcióst csináltak belőlem az Adams Street 117. szám alatt. Ez volt a 

Szolgálati Osztály tevékenységeinek egyik részlege és itt még mindig felelősségteljes 

helyzetben voltam, mivel én ellenőriztem és szűrtem meg azokat az embereket, akik 

bejöttek az épület előcsarnokába. Ekkor történt, mialatt recepciósként dolgoztam, hogy 

először találkoztam Walter R. Martin Úrral, a „Szekták Királysága” (The Kingdom of 

the Cults – a ford.) című könyv írójával. Ez a munka kiváló segédeszközt jelent 

mindenkinek, aki kapcsolatba került a szektákkal. Noha Martin Úr ezt nem tudta, 

szembenállásunk ellenére ő elvetette az igazság magvait, amelyek segítettek nekem 

abban, hogy megértsem a keresztény teológiát. Megkért arra, hogy olvassam el az 

Ézsaiás 44:6-ot, ahol Jehova kijelenti, hogy ő egyedül az Első és az Utolsó, és az egyetlen 

Isten. Ez a rész örökre kiküszöböl bármiféle zűrzavart abban a tekintetben, hogy két 

Első és Utolsó is lehetséges lenne. Mivel Jehova az egyetlen Isten, akkor hogyan lehetne a 

„logos” (Jézus megnevezése a János 1:1-ben – a ford.) „egy isten”, egy kisebb istenség 

Jehovánál, amint azt Jehova Tanúi kijelentik? 



A Jelenések 1:17,18 és 2:8 további nyomatékot ad Krisztus istenségének, mivel 

kijelentik Őt, mint az Elsőt és az Utolsót, aki meghalt és él örökké. A Jelenések 22:13-

ban Jézus ezt mondta: „Én vagyok az Alfa és az Omega, az Első és az Utolsó, a kezdet és 

a vég.” (Károli újonnan revideált kiadás) El kellett fogadnom ezt, vagy tagadnom kellett 

az Írások tekintélyét. Húsz évvel később találkoztunk, és ő (Walter Martin – a ford.) 

boldog volt, amikor meghallotta, hogy otthagytam a Társulatot. 

A Főhivatalban a Szerkesztő Bizottság férfiúi között gyakran voltak 

véleménykülönbségek. Mindegyiküknek gondosan „Ki kellett bélelniük” eltérő 

véleményüket, azért, hogy ne veszítsék el a beosztásukat, vagy, hogy ne tartsák 

eretneknek. Knorr elnök tett egy nagyon jelentőségteljes és árulkodó kijelentést 1952-

ben, miután néhány testvér a szerkesztőségben egy tanításbeli kérdés kapcsán vitázott és 

érvelt. Ő kijelentette: „Testvérek vitatkozhattok annyit erről, amennyit csak akartok, de 

amikor elhagyja az ötödik emeletet, az az igazság.” Amit mondott, az azt jelentette, hogy 

ha egyszer valamit kinyomtattak (a nyomdagépek voltak az ötödik emeleten), akkor az 

az igazság és nekünk kötelességünk egységesen mögé állnunk. Franz a bíróság előtt 

beismerte ugyanezt. Mindazonáltal ő nem mondott igazat akkor, amikor azt mondta, 

hogy nem voltak véleménykülönbségek. 

K: De igazam van, amikor azt mondom, hogy az Igazgató Tanács egy 

bizonyos ponton mérlegeli és fontolóra veszi azt? {„azt” azt jelenti, hogy 

bármely kiadásra szánt állítást, kijelentést} 

V: Mindannyian fontolóra veszik és mérlegelik azt. 

K: És szavaznak róla, ha az szükséges? 

V: Kifejtik a véleményüket vele kapcsolatban. 

K: És szavaznak róla, ha az szükséges? 

V: Nem szavaznak róla. Ha ki lett adva, akkor elfogadták. 

K: De mielőtt kiadják, hogy döntenek róla, ha nézetkülönbség van az 

Igazgató Tanácsban? 

V: Nincs nézetkülönbség az Igazgató Tanácsban. 

K: Soha? 

V: Ha a dolgot kiadták, akkor megegyezés van róla. 

{Felperesi Bizonyítás, 106. old.} 

„A Jonadábokat nem lehet megölni… A testvérek teljesen meg voltak döbbenve azon, 

hogy Jehova nem védte meg a Jonadábokat”. 

Gyakran megkérdezték tőlem: „Mi ad a Tanúknak ilyen izzó lelkesedést abban, 

ahogy hitnézeteiket hirdetik, sőt meghalni is képesek értük?” A válasz az, hogy Jehova 

Tanúi úgy hiszik, hogy a Társulat van felhatalmazva arra, hogy Isten nevében szóljon, és 



hogy ők Istennek szolgálnak és érte halnak meg. Amit a Társulat tanít, világosan 

visszatükröződik a Tanúk viselkedésében, hozzáállásában a dolgokhoz. Érdekes 

beszélgetés zajlott le 1955-ben, amikor Conrad Franke, aki a Német Fiókhivatal vezetője 

volt, és F.C.S. Hoffmann, aki a Svájci Fiókhivatal vezetője volt, összejöttek néhány más 

testvérrel együtt az én Bételben található szobámban. A beszélgetés folyamán 

megkérdeztem Franke testvért egy olyan üggyel kapcsolatban, amelyik Jehova Tanúi 

különleges védelmére vonatkozott a koncentrációs táborokban a Második Világháború 

alatt. Azt mondták nekem, hogy a harmincas évek végén Rutherford Bíró beszédet 

mondott egy Németországban tartott Kongresszuson, és ott azt mondta a testvéreknek, 

hogy veszélyhelyzetek idején ők Isten különleges védelmére számíthatnak, amennyiben 

ők Jonadábok. (A „más juhok”, a földi reménységű keresztények akkor használatos 

megnevezése, a „másodosztályú” keresztények. – a ford.) 

Az isteni védelembe vetett hit segít megmagyarázni, hogyan tudott kétezer 

Jehova Tanúja félelem nélkül megállni és meghalni Hitler kivégzőosztagai előtt. Nekik 

azt mondták, hogy Isten meg fogja állítani a golyókat. Azt magyarázták be nekik, hogy a 

Jonadábokat nem lehet megölni, mert az a reménységük, hogy átmennek 

Armageddonon (a „sátáni világ” végén – a ford.), de a maradéknak (144.000) (az égi 

reménységű keresztények, a „felkenetek”, az Új Szövetség közvetlen részesei – a ford.) 

üldözésre kell számítani, amelynek a vége a haláluk. Franke testvér kifejtette, hogy ez 

előtt a bejelentés előtt a német testvérek körülbelül nyolcvan százaléka érezte úgy, hogy a 

maradékhoz tartozik. Rutherford beszéde után és az Őrtoronyban közzétett „Az Ő 

Neve” című cikk megjelenését követően azoknak a száma, akik a maradék tagjainak 

vallották magukat, visszaesett alig húsz százalékra! 

A védelem ábrándja apró darabokra tört egy, a háború alatt megtörtént eset 

kapcsán. Franke testvér elmesélte hogyan utasította vissza öt német testvér, aki a 

„védelem alatt álló Jonadábok” közé tartozott, hogy óvóhelyre vonuljon egy légiriadó 

alatt, amit a RAF miatt rendeltek el. (RAF – Royal Air Force – a Brit Királyi Légierő – 

a ford.) Az egyik bomba telibe találta őket, éppen akkor, miközben a napi szöveget 

tanulmányozták, (bibliavers, amit Jehova Tanúinak egy külön füzetben az év minden 

napjára előírnak, hogy elolvassák – a ford.) és azonnal megölte őket. Érthető módon ez 

az eset megváltoztatta Jehova Tanúi hitnézeteit Németországban. Azok a testvérek, akik 

hallottak erről, teljesen meg voltak döbbenve azon, hogy Isten nem védte meg a 

Jonadábokat, amint azt Rutherford Bíró kijelentette. Azért, hogy biztos legyek abban, 

hogy a történetet pontosan értettem meg, levelet írtam Conrad Franke-nek és az ő írásos 

megerősítése 1963. augusztus 27-én kelt levelében érkezett meg hozzám. 



 

 William Cetnar (jobbra) és George D. Gangas, az Új Világ Bibliafordító Bizottság egyik 

tagja 

 



William Cetnar a portán az Adams Street 117-ben, Brooklynban 

„Charles De Wilda meghalt egy padon az egyik parkban, négy évtizednyi hűséges 

szolgálat után.” 

Az egyik tragikus epizód, amely az én, Őrtorony Főhivatalban végzett 

szolgálatom alatt tudódott ki, Charles De Wilda-ra vonatkozott. Charlie (Karcsi – a 

ford.) – ahogy mi neveztük őt, az Első Világháború után otthagyta a lovasságot és állást 

keresve besétált a Főhivatalba, ahol munkát kért. Azt mondták neki, kaphat munkát, de 

a fizetség csak szállás és ellátás lesz, valamint havi 20 dollár. Elfogadta az ajánlatot és 

már több mint harminc éve dolgozott, amikor találkoztam vele. Addigra Charlie 

öregember lett és egy kissé szenilis, de még mindig nagyon keményen dolgozott. Knorr 

elnök gyakran hozta fel őt példaként arra, milyen munkamennyiséget lehet teljesíteni. Ő 

volt a legjobb könyvkötő a harmadik emeleten. 

Charlie-nak, miként minden más Bétel-dolgozónak, nem volt szabad 

megházasodnia, ha a Bételben kívánt maradni. Knorr gyakran hangsúlyozta ezt az 

alapelvet és Charlie nehezményezte ezt. De 1952-ben a szabályt megszegve Knorr elnök 

feleségül vette Audrey Mock-ot, az egyik Bételben lakó testvérnőt. Néhány évvel a 

házasság után Charlie bement Knorr elnökhöz, és azt mondta neki, hogy megszegte 

saját szabályát, ezért le kellene mondania. Azt is mondta neki: „Te többet prédikálsz a 

szeretetről, mint bárki más a világon, akit ismerek, de a legkevésbé gyakorlod azt!” 

Büntetésből ezért a szembeszegülésért Charlie-t elmozdították kijelölt helyéről az 

ebédlőteremben és áthelyezték egy távoli sarokba. Az volt erre az ürügy, hogy csúnyán 

beszél. Nyilvánvaló volt, hogy meg lett büntetve. Ő visszautasította, hogy új helyén 

maradjon, és visszatért megszokott asztalához és helyére. Annyira megnehezítették az 

életét a Bételben, hogy összepakolta azt a pár dolgot, amije volt, és kisétált a külvilágba. 

A Bétel volt az egész élete. Még a szabadságait is ott töltötte. Nem tudta, hová menjen, 

nem is volt hová mennie, de akkor bármi más jobb volt neki, mint a Bételben maradni. 

Később találkoztam vele: egy szörnyűséges hajléktalan-szállón lakott ötven centért 

naponta. Miután elfogytak a tartalékai, elkezdett pénzt kéregetni a Bételben dolgozóktól 

és más Tanúktól, hogy élelmet tudjon magának vásárolni. Adtam neki valamennyit, 

hogy kielégítsem a szükségleteit. A Bétel-dolgozóknak azt mondták, semennyi pénzt ne 

adjanak Charlie-nak és egy ezt tartalmazó levelet is szétküldtek a Főhivatal környékén 

található gyülekezeteknek. Ezt az erőfeszítést azért tették, hogy rákényszerítsék a 

visszatérésre. Az utolsó, amit hallottam róla, az volt, hogy Charles De Wilda meghalt az 

egyik parkban lévő padon. Ez volt a jutalom, amit egy ember negyven év hűséges 

szolgálat után kapott, amit „Isten szervezetében” végzett, azért, mert rámutatott egy 

nyilvánvaló következetlenségre. Ez csak egy példa volt, ami feltárta számomra, 

mennyire kevés szeretet volt valójában a Főhivatalban azokkal kapcsolatban, akik ott 

dolgoztak. 

Egy másik kellemetlen esemény is eszembe jut. Egy fiatal férfi négy ujját levágta 

a papírvágóval. Minthogy többé már nem vehették hasznát a gyártás területén, 

kiküldték úttörő szolgálatot végezni, hogy gondoskodjon magáról. A baleset kapcsán 

nem kapott semmilyen kártérítést, mert az a fajta biztosítás, amelyik az ilyen 

balesetekre vonatkozott, „túl költséges és drága” volt. Nem voltam képes elfogadni egy 

ilyen magyarázatot arra, hogy ne kössenek biztosítást. Miért? Myron Quackenbush (a 

Társulat kontrollere) [költséggazdálkodásért felelős ellenőr, - a ford.] azt mondta 

nekem, hogy egy olyan könyv, mint Az Isten legyen igaz [több mint 300 oldal] (Let God 



Be True – már nem nyomtatják – a ford.) teljes előállítási költsége – amit ötven centért 

adtak el – csak hét cent volt! Minden nap egy akkor halommal nyomtattunk ezekből a 

könyvekből, ami olyan magas lett volna, mint az Empire State Building! (A kor 

legmagasabb épülete a világon, New Yorkban található – a ford.) Hasonló mértékű 

profit volt más anyagok kiadása kapcsán is. Ezen felül Jehova Tanúinak ezrei halnak 

meg évente, és hagyják rá vagyonukat az Őrtorony Társulatra. Ennél is több ezrek 

adományoznak rendszeresen pénzt minden egyes évben. Sokan vannak olyanok is, akik 

nagy összegeket adnak különleges adományként. Én magam is kaptam ilyen adományt a 

Társulat részére egy nap egy tengerésztől, aki partra szállt a hajójáról és Brooklynba 

jött. Ezer dollárt hagyott nálam, és megkért arra, hogy az adománya maradjon névtelen. 

Nagy profit keletkezik az évente megtartott kongresszusokon az adományok és az 

élelmezési koncessziók révén. Például a Yankee Stadionban 1958-ban több mint 250.000 

ember vett részt a kongresszuson. Az élelmiszerárak mérsékeltek voltak, de a munkaerő 

ingyen volt, és azt az élelmiszer mennyiséget, amit nem a Tanúk adományoztak, 

nagykereskedelmi áron vették meg. Egyszer kiszámoltam, hogy egy személy 

meggazdagodhatott volna csak a piték eladásából. Annak alapján jutottam erre a 

következtetésre, hogy tudtam, mibe kerültek a piték, és mennyiért árusították azokat 

felszeletelve. 

Az arra való hivatkozás mentségként, hogy egy olyan biztosítás, amelyik védi az 

üzemben dolgozó munkásokat baleset esetén, „túl drága és költséges”, nem állta meg a 

helyét komoly vizsgálat esetén, és csak egy újabb jele volt annak, hogy a Főhivatalban 

dolgozók jóléte senkit nem érdekel, és nem számít. 

„Nem tudtunk megfelelően gondoskodni a Tanú-lányról… Ez a szívtelen döntés neki az 

életébe került.” 

Egy másik kellemetlen eset megrázta a szervezetbe és vezetésébe vetett hitemet. 

1956-ban vagy 1957-ben két fiatal hölgy jött Thaiföldről, hogy a Gileádon misszionárius-

képzést kapjon. (Gileád Iskolának nevezik Jehova Tanúi misszionárius-képzőjét, amely 

képzés időtartama 5 hónap – a ford.) Az a feszültség, amit a nyelvtanulás és más 

szükséges tárgyak elsajátítása keltett, egyiküknél lelki összeomlást okozott. Rendszeres 

időközönként ellenállhatatlan kényszer kerítette hatalmába, amely arra késztette, hogy 

ledobálja a ruháit, és keresztülrohanjon az épületen. Beküldték a Bételbe abban a 

reményben, hogy talán meg tud nyugodni egy kissé és felépül. De az állapota 

rosszabbodott, és megpróbált öngyilkosságot elkövetni úgy, hogy megkísérelt leugrani a 

Bétel-otthon épületéről. 

Knorr elnök azt mondta Worth Thorntonnak, a szállítmányozással foglalkozó 

titkárnak, hogy küldje vissza a lányt Thaiföldre a legolcsóbb módon, amint csak lehet. 

Intézkedéseket tettek arra, hogy felrakják őt egy San Franciscoba tartó vonatra, és ott 

neki hajóra kellett volna szállnia Thaiföld felé. Amikor a lány tudomást szerzett ezekről, 

könyörgött, hogy tegyék fel egy repülőgépre, vagy adjanak mellé társnak egy másik 

misszionáriust. Elmagyarázta, hogy amikor elkapja a révület, nem tudja kontrollálni 

magát, és ha egy hajón lesz, leugorhat a fedélzetről. Mindkét kérését visszautasították, 

mint amelyek túl költségesek. Worth Thornton nagyon fel volt háborodva ezen, amely 

tényről én tudtam, mert voltak vele megbeszéléseink az ügy kapcsán. 

A lányt felrakták a vonatra és San Franciscoban egy kereskedelmi hajó 

fedélzetére szállt. Ahogy a hajó elhagyta Hawaii-t erőt vett rajta az egyik rohama és 



leugrott a fedélzetről. A hajó visszafordult, hogy megkeresse, de soha nem találták meg. 

Valószínűleg megették a cápák. A hajóról rádiogramban értesítették a Társulatot a 

történtekről, és az üzenetet Arthur Barnett fogadta, aki a telefonközpontot kezelte a 

Bételben. Russell Kurzen, aki recepciós volt a Bételben, ugyancsak értesült a 

tragédiáról. Mindkét férfit megrázta a hír és továbbadták azt másoknak is a Bétel-

családban. Knorr elnök nagyon mérges lett amiatt, hogy az információt kiadták és mind 

Arthurt, mind Russellt elmozdították beosztásukból. 

Ez az epizód nagyon zavart engem. Elegendő forrás állt rendelkezésre annak 

érdekében, hogy első osztályú utazásokat és mindennemű luxust biztosítsanak a 

Társulat elnökének – de nem tudtunk megfelelően gondoskodni a Tanú-lányról, hogy 

biztonságban hazaérhessen. Ez a szívtelen döntés neki az életébe került. 

 „Lemondtam a Bételszolgálatról 1958 nyarán… Át akartam gondolni a dolgokat.” 

Sok dolgot láttam és sokat tapasztaltam nyolc és fél év alatt, amit az Őrtorony 

Főhivatalában töltöttem. Lemondtam a Bételszolgálatról 1958 nyarán, és akkor 

semmilyen vágyakozás nem volt bennem arra, hogy betöltsek bármilyen megbízatást a 

Társulatban. Joan éppen befejezte határozott időre szóló szolgálatát a Bételben és ő is 

leköszönt. Megkérdezték, akarok-e kerület- vagy körzetszolga lenni, de én mindkettőt 

visszautasítottam. Sőt még úttörő sem akartam lenni! Át akartam gondolni a dolgokat, 

távol a Főhivatal feszültség teljes légkörétől. 

Számos kétségem volt a Társulatot illetően, Bételben szerzett tapasztalataim 

eredményeképpen, de ezek nem fordítottak el a szervezet tanításaitól, inkább azt 

eredményezték, hogy visszatértem a Bibliához és összehasonlítottam a mi tanításainkkal. 

Úgy találtam, hogy azok ellentmondanak az Írásoknak, amelyek meggyőztek erről. 

Joan és én 1958 szeptemberében házasodtunk össze. Jó barátunk, Colin 

Quackenbush, az Ébredjetek! korábbi szerkesztője tartotta a prédikációt az esküvőnkön. 

Apósom, Carl Howell megkérdezte tőlem, miből akarok megélni. Azt feleltem: „Minden, 

amire kiképeztek a prédikáló munkára vonatkozott.” Ő azt mondta, hogy dolgozhatok a 

farmján és Joan meg én megkaphatjuk a ház felét, hogy ott lakjunk. Elfogadtam ezt az 

ajánlatot és elmentem dolgozni a farmra, amely egyike volt a legszebbeknek 

Pennsylvániában. Carl és én remekül kijöttünk egymással és én élveztem a munkát.  

Fokozatosan visszatértem a Tanú-munkához is és végül beleegyeztem, hogy 

Teokratikus Szolgálati Iskola szolga legyek, majd Biblia-tanulmányozás szolga (a mai 

szolgálat-felvigyázó megfelelője – a ford.) a helyi gyülekezetben. 

 

 

  

  



„Kiközösítettek azért, mert köztudottá tettem a vérátömlesztésre vonatkozó 

álláspontomat.” 

 Tényleges szakításomat Jehova Tanúival az váltotta ki, amikor egy fiatal gyerek – 

akinek vérátömlesztésre volt szüksége – nagyszülei megkérdeztek, mit tennék én, ha az 

én gyermekem állapota kívánná meg ezt. Azt feleltem, én ráhagynám a döntést az 

orvosra. E miatt a válasz miatt a Főhivatal bírói bizottsága behívatott, hogy egy 

meghallgatás keretében mondjam el a történteket az üggyel kapcsolatban a 

Brodheadsville-i Királyságteremben. Kiközösítésem végső oka a vérátömlesztés kérdése 

volt. Ennek különleges jelentősége van, és néhány részlet magyarázatra szorul ezzel 

kapcsolatban. 

 Az Őrtorony 1945. július elsejei száma tette közzé a vérátömlesztés megtiltását. A 

cikk megfelelő bekezdését teljes egészében idézem: 

Tekintve azt, hogy a Legfelségesebb és Szent Isten világos előírásokat adott a vér 

felhasználására nézve, összhangban a Noéval és minden leszármazottjával kötött örök 

szövetséggel; és tekintve, hogy a vér felhasználására oly módon adott engedélyt, hogy az 

életet adjon az emberiség számára, és ez a felhasználás a bűnért való vezeklés és 

engesztelés célját szolgálta; valamint tekintve, hogy ezt az ő szent oltárán vagy a 

kegyelem helyén, a szövetségládánál kellett megtenni és nem úgy, hogy az ilyen vért 

közvetlenül bele kellett juttatni az emberi testbe; következésképpen Jehova minden 

imádójának, aki örök életet szeretne az igazságosság ezen új világában, kötelessége, hogy 

tisztelje a vér szentségét és összhangba hozza életét Isten igazságos rendelkezéseivel, 

amelyek erre a létfontosságú kérdésre vonatkoznak. (201. old.) 

 A vérátömlesztésre vonatkozó tiltás világos volt apósom és az ő unokatestvére, 

Hayden számára, úgyhogy ők elmagyarázták a Társulat tanítását a gyülekezet egyik 

testvérnőjének, Mae Altemose-nak, aki azt mondta, hogy ha neki lenne szüksége 

vérátömlesztésre, ő elfogadná azt. Szőnyeg szélére állították, és azt mondták neki, ha 

elfogadja a vérátömlesztést, kiközösíthetik. Ami igazán képmutató volt ebben, az az, 

hogy 1949-ben Joan nagyapja, William Kimmel, a 144.000 egyik tagja (a „felkentek”, 

akik a mennybe jutnak – a ford.) elfogadta a vérátömlesztést, és Joan apja, Carl Howell, 

az elnöklő felvigyázó és Joan nagybátyja, Hayden Howell mindketten adtak vért neki, és 

a szomszédjaikat is arra bíztatták, hogy ugyanazt tegyék. Ők megtették ezt, noha 

tudták, hogy a nagypapának leukémiája van. (fehérvérűség, a vér „rákja”, akkoriban 

gyors halálhoz vezetett – a ford.) 

 Amikor Joan apját később szembesítették „Isten igazságos rendelkezéseinek” 

eme megsértésével, ő kijelentette, hogy a tanítás „nem volt elég világos számára abban 

az időben.” Én azt feleltem: „Az nem volt elég világos, amikor Jehova Tanúi elnöke és 

más vezetők eljöttek a farmodra és az asztalodnál ettek? És ha nem volt világos, nem 

tudtad volna felhívni telefonon Brooklynt, amint azt más kérdések esetében meg szoktad 

tenni?” Aztán ezt mondtam Carlnak: „Én soha nem adtam vért és nem fogadtam el 

vérátömlesztést. Kiközösítettek azért, mert köztudottá tettem a vérátömlesztésre 



vonatkozó álláspontomat.” Azokat, akik érintettek voltak a Joan nagyapja által kapott 

vérátömlesztés ügyében, még csak meg se feddték, habár az ügy közismert volt. 

„Kiközösítésem valószínűleg életem második legfontosabb napja volt.” 

Most, amikor visszatekintek személyes élményeimre és tapasztalataimra, úgy 

érzem, hogy kiközösítésem valószínűleg életem második legfontosabb napja volt. A 

legfontosabb nap az volt, amikor átadtam életemet Istennek. Miért volt a 

kiközösítésemnek ilyen következménye? Azért, mert előidézte azt, hogy elszakadjak egy 

olyan szervezettől és rendszertől, amelyet többé nem tudtam elfogadni. Ide-oda 

sodródtam aközött, amiről tudtam, hogy igaz, és amit elvártak tőlem, hogy Tanúként 

elhiggyek. Ugyancsak megszabadított a kiközösítés attól a feszültségtől, hogy 

megpróbáljam megtartani kedves Tanú-barátaimat, akiket kedveltem, azáltal, hogy a 

látszat kedvéért hamis tanításokat fogadok el, amiket nem kedveltem. A nélkül a törés 

nélkül, amit a kiközösítésem okozott, képmutató életet kellett volna élnem, amelynek 

kiábrándító gyakorlatát mutatja sok mai Tanú. 

Az az állítás, hogy sok Tanú képmutató életet él, nemcsak az én véleményem, de 

olyan állítás, amit világosan alátámasztottak saját tapasztalataim és az általam ismert 

Tanúk megfigyelései. Például legalább hat Tanú-barátom jött el hozzám, miután 

kiközösítettek, és mondott valami ehhez hasonlót: „Bill, csak mondd azt, hogy 

egyetértesz velük a vérátömlesztés ügyében; én sem hiszek el mindent, amit tanítanak.” 

A gyülekezet egyik szolgája (felvigyázója mai szóhasználattal – a ford.) azt mondta: 

„Higgy, amit akarsz, Bill, de maradj velünk.” Az évek során számos Tanú fejezett ki 

más dolgokban szellemi fenntartásokat a Társulat tanításaival kapcsolatban. 

Számos alkalommal – túl hosszú lenne ezeket itt részletezni – nyilvánvaló volt 

számomra, hogy a Tanúkat gyakran nem érdekelte, hogy mit gondolna Jehova Isten egy 

cselekedetről, csak arra vigyáztak, hogy nehogy felhívják más Tanúk figyelmét bármi 

olyan gondolatukra, amely ellentétes lehetne a Társulat álláspontjával. Nyilvánvalóan a 

Társulat jóváhagyása többet jelentett, mint Isten jóváhagyása. 

 Egy további tapasztalat, amely tipikus volt ebben a formájában, megerősíti a 

fentebbi kijelentéseket. Az egyik szolga abban a Királyságteremben, ahol én tag voltam 

beszélt nekem egy tanulmányozásról, (Bibliatanulmányozás – a ford.) amelyet egy 

bizonyos családdal ő vezetett már körülbelül két éve. Alkalmam nyílt meglátogatni 

ugyanazt a családot és kifaggattam őket a testvérrel kapcsolatban. Közölték, hogy ők 

már hónapok óta nem látták a testvért és ez alatt nem is vezetett tanulmányozást ott. Ez 

a testvér úgy „vezetett” Bibliatanulmányozást, hogy egyszerűen kitöltötte róla a 

szolgálati jelentést. Vasárnaponként kiment a szántóföldi szolgálatba, ami annyit 

jelentett, hogy beült egy helyi kávézóba, megreggelizett és elolvasta az újságját. 

Rájöttem, hogy sok szolgálati jelentése vagy hamis volt, vagy fel volt duzzasztva. 

Könnyű volt és ma is az, hogy kitöltünk egy szolgálati jelentést anélkül, hogy ténylegesen 

eltöltenénk annyi időt, mint amit beírunk, különösen akkor, amikor bizonyos 

mennyiségű szolgálat meg van követelve. (pl. „úttörőknél” évi 840 óra – a ford.) 



„Ha elhagynánk, hová máshová mehetnénk?” 

 Meg vagyok győződve róla, hogy sok Jehova Tanúja, aki tudja, hogy a 

Társulatban sok dolog rossz és helytelen, tart attól, hogy elhagyja azt. Behálózza és 

kelepcébe csalja őket az a kérdés, amit a Társulat gyakran feltálal nekik: „Ha 

elhagynánk azt, hová máshová mehetnénk?” (Az Őrtorony 1973. július 1-i száma, 404. 

old.) Néhányan, akik elhagyják a szervezetet, azok, akik nagyobb mértékben a Biblia 

felé fordulók, hamarosan rátalálnak Krisztusra, mint az ő Megmentőjükre. Legalább 

egyvalaki, aki elhagyta a Bételt, később a Billy Graham-féle szervezetnek dolgozott, 

mások pedig evangéliumi egyházakban vezetők lettek. Ezek a legelítélendőbbek a 

Társulat Vezetése számára. Inkább azt szerették volna, ha a mozgalmat elhagyva 

ezekből szkeptikusok vagy ateisták lettek volna. 

 Személy szerint nagyon kiábrándult vagyok Jehova Tanúi korábbi vezetőivel 

kapcsolatban, akik többé nem fogadják el a Társulat néhány tantételét. Ahelyett, hogy 

állást foglalnának azzal szemben, ami rossz, semleges álláspontra helyezkednek, mivel 

félnek attól, hogy kiközösítik őket.(3) A Biblia beszél erről a kérdésről: „Aki azért tudna 

jót tenni, de nem teszi, bűne az annak.” (Jakab 4:17; Károli Újonnan Revideált Kiadás)  

A Társulatban jelentős beosztást betöltő személyekként ezek a férfiak beszédeket 

tartottak és cikkeket írtak. Arra bíztattak másokat, hogy visszautasítsák a 

vértranszfúziót és fogadják el azt az állítást, hogy „Csak Egy Igaz Vallás Van” – Jehova 

Tanúié. Azóta ezek a vezetők megváltoztatták irányvonalukat, de nem fogják 

nyilvánosságra hozni nézeteiket. Úgy tűnik, megbénítja őket a tehetetlenség, az inkább 

attól való félelem, hogy mit tehet velük a Társulat, s nem a félelem a végső elszámolástól, 

amit Jehova Isten előtt kell majd megtenniük. 

 Hová mehet valaki, amikor elhagyja a szervezetet? Valójában a választ az 

Írásnak az a része adja meg, amelyet a Tanúk gyakran idéznek, amikor felteszik 

ugyanezt a kérdést, a János 6:66-68: 

 

 Ettől fogva sokan visszavonultak a tanítványai közül, és többé nem jártak vele. 

Jézus meg is kérdezte a tizenkettőt: Vajon Ti is el akartok menni? Simon Péter így 

válaszolt: „Uram, kihez mehetnénk? Örök élet beszéde van tenálad.” (Károli Újonnan 

Revideált Kiadás) 

 

 Hová mehet valaki? Mit tehet valaki? Az, aki őszintén keresi, mehet közvetlenül 

az Úr Jézus Krisztushoz és kérhet Tőle vezetést. Olvashatja a Bibliát úgy, ahogy azt 

megírták, szervezeti értelmezések, magyarázatok nélkül, kérve Isten Szent Szellemét, 

hogy vezesse őt „minden igazságra”, (Károli Újonnan Revideált) épp úgy, ahogy Jézus 

megmondta, hogy Ő ezt fogja tenni. 



 Mikor „születtem újjá” én? (János 3:3,5,7) Úgy hiszem, ez 1937-ben történt, 

amikor átadtam magam Istennek Jézus Krisztus által. Akkor nem azért imádkoztam 

Istenhez, hogy Jehova Tanúja legyek. Elismertem magamról, hogy bűnös vagyok és 

ráeszméltem, hogy szükségem van Jézus Krisztusra, mint az én Megmentőmre. Meg 

akartam tenni mindent, amit Isten akart tőlem, hogy megtegyek. Abban az időben nem 

fogtam fel azt az elégséges, kielégítő gondoskodást, amit Krisztus megtett értem a 

Kálvárián bekövetkezett halálával. Egy olyan gondoskodást, amit csak egyszerűen a 

hiten keresztül tehettem a magamévá.  

 Hol állok most? Úgy hiszem, meg vagyok mentve a Jézus Krisztus értem történt 

halálába vetett hit által. A megmentés Isten ajándéka (Ef 2:8,9), nem azon alapul, amit 

én tenni tudok, hanem sokkal inkább azon, amit Krisztus már megtett. A megmentés 

nem egy szervezetben van, hanem egy személyben. Arra alapozva, amit a Biblia 

világosan kijelent, én tudom, hogy örök életem van. (1Ján 5:13) Egy Jehova Tanúja nem 

mondhatja el ezeket, mert ő nem lát megmentést a szervezeten kívül. 

 

3./ Számos korábbi Jehova Tanúja számára a kiközösítés megrázó tapasztalat 

lehet. Ha az olvasó ebben a helyzetben van, avagy később kerülhet erre sor, rá kell 

jönnie, hogy valójában nincs kiközösítve, mivel bárkivel közösséget vállalhat, akit erre 

kiválaszt. A Tanúk azok, akik nem vállalhatnak közösséget az ex-Tanúval – ők azok, 

akik valójában ki vannak közösítve! 

 Isten megáldotta családunkat, mert mi szó szerint mindent otthagytunk, hogy 

kövessük őt: vallást, barátokat, szülőket, örökséget, otthont, munkát. Isten kielégítette 

minden szükségletünket, amiért állást foglaltunk amellett, ami helyes. Felhasználta a mi 

munkánkat arra, hogy megszabadítson más Tanúkat a szervezetből. 

 Gyakran megkérdeztem magamtól, miért engedte meg nekem Isten azt, hogy a 

Tanúk befolyása alá kerüljek és az Őrtorony hibás tanításainak csapdájába zárva 

maradjak olyan sok éven keresztül. Jó néhány lelkész és mások is azt sugallták, és én 

arra jutottam, hogy az Őrtorony Társulatnál szerzett tapasztalataim mások javát 

szolgálták, akiknek segíteni lehetett és meg lehetett szabadítani a velem való kapcsolat és 

ismeretség következtében. Imádkozom és minden erőfeszítésemet ennek a célnak a 

szolgálatába állítom. Bárcsak Jehova Isten és az Úr Jézus Krisztus meg lenne dicsőítve 

ebben a szolgálatban. 

 

 

* * * * * 

  



Amióta 1962-ben elhagytam a Társulatot, sok korábbi Jehova Tanúja sürgetett, 

hogy tegyem közzé életem eme kellemetlen eseményeit és azokat a tapasztalatokat, 

amelyeket az Őrtorony Főhivatalban történtekkel kapcsolatban szereztem. Kezdeti 

tartózkodásom ettől főleg abban a nézetben gyökerezett, hogy minden ember tökéletlen, 

következésképpen elkövet tökéletlen cselekedeteket. Mindazonáltal rá kellett mutatni 

arra, hogy az Őrtorony vezetői magukra vállalták azt a felhatalmazást, hogy a 

Mindenható Isten képviselőiként beszéljenek, és ennek a kijelentésnek a nyilvánvaló 

elbizakodottsága és hamissága elsöpörte minden fenntartásomat a közzététellel 

kapcsolatban. 

 Egyik kulcsfontosságú oka annak, hogy most, ebben az időben elmondom a 

történteket egy olyan kérdés, amely életről és halálról szól. Jehova Tanúit és 

gyermekeiket, szembekerülve a véradás szükségességével nem kellene engedni, meghalni 

az Őrtorony vértranszfúzióval kapcsolatos beteges tantételei miatt. Részben tehát jó 

lelkiismeretem megőrzésének ügyéről van szó: ha néma maradok, lényegében segítséget 

nyújtok egy olyan hitnézetnek, amely a szükségben levő emberek életét kockáztatja. 

Nem akarom, hogy ártatlan gyermekek halála terhelje a lelkiismeretemet. 

 Miután elolvassák beszámolómat, sokan kényelmesen el fogják vetni a 

legnagyobb részét annak, amit mondok, mint olyat, ami nem igaz. Ha az olvasónak ez a 

következtetése, meghívom és felhívom arra, hogy vizsgálja meg ezeket a dolgokat saját 

maga. Sok volt Jehova Tanúja van, aki segítségére lehet, és azokban a kérdésekben, 

amelyekkel az én történetem nem foglalkozik, sok jó könyv érhető el további 

tanulmányozás céljából. (Lásd a Bibliográfiát.) ( A könyv végén… a ford.) 

 

* * * * * 

  



Joan Cetnar visszaemlékezései 

 

 

 Jehova Tanúi családunk számára semmi esetre sem voltak idegenek. Déd-nagyszüleim, 

Sebastian és Catherine Kresge, S. S. Kresge (4) szülei (aki egy áruházról ismert) Bibliakutatók 

lettek (ahogy Jehova Tanúit abban az időben ismerték) az 1890-es években azáltal, hogy 

elolvasták Russell lelkipásztor könyveit. Két lánya (Catherine Kresge-nak - a ford.) hozzáment a 

két Howell fivérhez, egyikük volt a nagyapám. Mindkét szülőm hűséges Jehova Tanúja volt és 

ma is azok. Fiatal gyerekek voltak 1914-ben és átélték 1914, 1918 és 1925 prófétai kudarcait. 

Édesanyám tevékenyen terjesztette a „Milliók, akik most élnek, sohasem fognak meghalni!”című 

könyvet (Kiadták 1920-ban), melyben megjósolták Ábrahám, Izsák és más ószövetségi 

patriarchák feltámadását 1925.-ben, és a Királyság földi időszakának létrejöttét. Hogy mennyire 

határozottak voltak az erre az évre vonatkozó jövendölések? Ítélje meg az olvasó egy idézet 

alapján az említett könyvből: 

 

 …Az az időszak… az 1925-ös év végével zárul le, amely időben a jelenlegi rendszer véget 

ér és a nagy ellenképnek el kell kezdődnie. Akkor majd miknek a bekövetkezését kell várnunk? 

Az ottani rendszerben teljes helyreállításnak kell történnie; következésképp a nagy ellenképet 

minden dolgok helyreállításának a kezdete kell jelezze. A legfőbb dolog, amit helyre kell állítani, 

az az emberi faj, amit életre kell kelteni. És mivel más Írásszövegek határozottan leszögezik azt 

a tényt, hogy ilyen helyreállítás történik majd Ábrahám, Izsák, Jákob és más régi hűségesek 

esetében és hogy ezek lesznek az első zsengék, elvárhatjuk, hogy 1925 tanúja lesz Izrael eme 

hűséges férfiai visszatérésének a halál állapotából. Fel lesznek támasztva és tökéletes emberekké 

lesznek teljesen helyreállítva, és a földi dolgok új rendszerének lesznek a látható, törvényes 

képviselőivé megtéve. 

 Amint a Messiási Királyság létrejött, amelyben Jézus és az ő megdicsőült egyháza 

alkotják majd a nagy Messiást, ez a Királyság fog áldásokkal szolgálni a népnek, amire ők oly 

régóta vágyakoztak, amiben reménykedtek, és aminek az eljöveteléért imádkoztak… 

 Amint azt mi már korábban kijelentettük, a nagy jubileumi ciklusnak 1925-ben kell 

megkezdődnie. Abban az időben a Királyság földi korszakát fel fogják ismerni…      

(88., 89.old.; lásd a 4. ábrát) 

 Nem tudtam ennek a jövendölésnek a kudarcáról és más hibákról sem, amiket a Társulat 

elkövetett, addig, amíg el nem hagytam a Tanúkat. megkérdeztem édesanyámat a „Milliók, akik 

most élnek, sohasem fognak meghalni” kampányról és arról, hogy vajon ő előadta-e az 1925-re 

vonatkozó spekulációt tanúskodó munkájában. Azt mondta, hogy igen, azután hozzátette: „De 

én nem hittem benne!” Ez a felelet meglepett  

4./ S. S. Kresge és családja sohase lettek Jehova Tanúivá, és azok a családtagok, akiket én 

ismertem, aktív keresztények. (Nem Jehova Tanúiként– a ford.) 

 

4. ábra  



„A most élő emberek közül milliók sohasem 

halnak meg!” (88-89. old.) 

 

[Az Írás más helyen mutatja, hogy] hetven 

jubileumot kellett megtartani. (Jeremiás 

25:11; 2Krón 36:17-21) Ezeknek a 

jubileumoknak az egyszerű számítása 

elvezet minket ehhez a fontos tényhez: 70 db 

egyenként 50 éves jubileum összességében 

3500 évet tesz ki. Ez az időszak, amely i.sz. 

1. előtt 1575 évvel kezdődik, szükségszerűen 

az 1925-ös év végével zárul le, amely időben 

a jelenlegi rendszer véget ér és a nagy 

ellenképnek el kell kezdődnie. Akkor majd 

miknek a bekövetkezését kell várnunk? Az 

ottani rendszerben teljes helyreállításnak 

kell történnie; következésképp a nagy 

ellenképet minden dolgok helyreállításának 

a kezdete kell jelezze. A legfőbb dolog, amit 

helyre kell állítani, az az emberi faj, amit 

életre kell kelteni. És mivel más 

Írásszövegek határozottan leszögezik azt a 

tényt, hogy ilyen helyreállítás történik majd 

Ábrahám, Izsák, Jákob és más régi 

hűségesek esetében és hogy ezek lesznek az 

első zsengék, elvárhatjuk, hogy 1925 tanúja 

lesz Izrael eme hűséges férfiai 

visszatérésének a halál állapotából. Fel 

lesznek támasztva, és tökéletes emberekké 

lesznek teljesen helyreállítva, és a földi 

dolgok új rendszerének lesznek a látható, 

törvényes képviselőivé megtéve. 

Amint a Messiási Királyság létrejött, 

amelyben Jézus és az ő megdicsőült egyháza 

alkotják majd a nagy Messiást, ez a 

Királyság fog áldásokkal szolgálni a népnek, 

amire ők oly régóta vágyakoztak, amiben 

reménykedtek, és aminek az eljöveteléért 

imádkoztak. 

És amikor az az idő eljön, akkor béke lesz és 

nem háború, amint a próféta gyönyörűen 

kijelenti:”Az utolsó napokban az Úr 

házának hegye szilárdan áll a hegyek fölött, 

kiemelkedik a halmok közül, és népek 

özönlenek hozzá. Sok nép megy oda, és azt 

mondják: Gyertek, menjünk föl az Úr 

hegyére, Jákob Istenének házához, hogy 

tanítson minket útjaira, és az ő ösvényein 

járhassunk! Mert Sionból jön a tanítás, és 

az Úr beszéde Jeruzsálemből. És sok nép 

fölött ítélkezik, és megfeddi a távoli, erős 

nemzeteket is. Kardjaikat kapává 

kovácsolják, dárdáikat pedig 

metszőkésekké. Nép népre fegyvert nem 

emel, hadakozást többé nem tanul. 

Mindenki szőlője és fügefája alatt ülhet, 

mert a Seregek Urának szája szólt.” – 

Mikeás 4:1-4 (Károli Újonnan Revideált 

ford.) 

 

Földi Vezetők 

 

Amint azt mi már korábban kijelentettük, a 

nagy jubileumi ciklusnak 1925-ben kell 

megkezdődnie. Abban az időben a Királyság 

földi korszakát fel fogják ismerni. Pál 

apostol a Hébereknek írt levele tizenegyedik 

fejezetében megnevezi hűséges férfiak egy 

hosszú sorát, akik az Úr keresztre feszítése 

előtt haltak meg, valamint az egyház 

kiválasztásának kezdete előtt. Ezek soha 

nem lehetnek a mennyei osztály részesei; 

nem volt égi reménységük; de Isten tartogat 

számukra valami jót. Fel lesznek támasztva 

tökéletes férfiakként és ők lesznek azok a 

földi fejedelmek vagy vezetők, akiket ő 

megígért. (Zsolt 45:16; És 32:1; Mt 8:11) 

Következésképpen biztosan vár hatjuk azt, 

hogy 1925 Ábrahám visszatérését fogja 

jelezni. […] 
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J. F. Rutherford: „A most élő emberek közül milliók sohasem halnak meg!” című könyvének 88. 

és 89. oldala, amit 1920.-ban adtak ki. Az 1925-re vonatkozó jövendölés kudarcot vallott. 

 

engem és azt feleltem: „Te nem hiszed el most, de hinned kellett benne akkor!”  

 Emlékszem rá, hogy amikor házról házra mentem, az emberek elmondták nekem, hogy 

mi már korábban megjósoltuk ennek a világnak a végét. Én azt válaszoltam: „Nem, mi nem 

tettünk ilyet!” Hogy ez igaz, azt én abból következtettem ki, amit szüleim válaszoltak nekem az e 

tárgyra vonatkozó kérdéseimre. 

 Édesapám volt a gyülekezetszolga (ma koordinátornak vagy elnöklő felvigyázónak 

nevezik – a ford.) azután, hogy az 1930-as évek elején felépítették a Királyság Termet 

Broadheadsville-ben, Pennsylvániában. Úgy nőttem fel, hogy összejövetelekre, gyűlésekre és 

kongresszusokra jártam. Bibliatanulmányozásokon vettem részt, amelyeket szüleim vezettek a 

tanulmányozók otthonaiban, s amikor már tudtam olvasni, én olvastam fel az Írásszövegeket és 

segítettem édesapámnak, aki vezette a tanulmányozásokat. Az évek során akár esett, akár a nap 

sütött, időt töltöttem el az utcasarkokon történő tanúskodással és a házról házra végzett 

munkával. Azért említem meg ezeket a tevékenységeket, hogy jelezzem, nem úgy tekintettem a 

hitemre, mint egy passzív dologra. 

 Felnevelkedésem során gyakran voltak otthonunkban látogatók az Őrtorony 

Főhivatalából. Sok Bétel-szolga a mi farmunkon töltötte a szabadságát. Nathan Knorr és a 

szüleim évekig barátok voltak, és én úgy ismertem őt, mint családunk barátját, aki egyben a 

Társulat elnöke is. 

 Abban az időben, amikor a zászlónak történő tisztelgés kötelező volt, a Chestnuthilli 

Összevont Iskola igazgatója megértő volt és megengedte a Tanú-gyerekeknek, hogy gyakorolják 

vallási szabadságjogaikat. Két fiú, akiket kizártak a közeli East Stroudsburg-i iskolából, mert 

visszautasították a tisztelgést, Chestnuthillbe járt és velünk lakott. A gyerekek gúnyolódásának 

tárgya voltam, mert nem vettem részt összejöveteleken vagy más olyan iskolai 

tevékenységekben, amelyek bármilyen ünnephez kapcsolódtak, mint például a Húsvét vagy a 

Karácsony. 

 Egy vonatkozásban észrevettem, hogy a mi családunk gyakorlata nem egyezett meg a 

Társulat tanításával. Ez a születésnap megünneplése volt. Jehova Tanúit évek óta arra 

tanították, hogy a születésnapi ünnepségek rossz dolgok. De saját tapasztalatomból nyilvánvaló 

volt, hogy a tiltást nem mindig alkalmazták és nem mindenkire. Édesapám gyülekezetszolga volt 

és szoros kapcsolatban állt a Társulat Főhivatalával, ennek ellenére nekem minden évben volt 

születésnapi tortám és zsúrom egész gyerekkorom során 1949-ig, amikor kilencedik osztályos 

lettem. Ez jóval az után történt, hogy a Társulat elítélte a születésnapok megtartását. Bert 

Cummings a Bételből, aki azonos napon született velem születésnapi levelezőlapot küldött nekem 

és Max Larson üzemvezető gyakran küldött egy emléktárgyat. Sőt személyek, akik a Bételben 

voltak, még néhány születésnapi zsúromon is részt vettek. És egészen 1964-es kiközösítésemig 

édesanyám általában küldött nekem valamit, amint az a dátum közeledett. 

 Tizenhárom éves koromban tudatosult bennem, hogy életemet Isten szolgálatának 

akarom szentelni és az Ő akaratát kívánom cselekedni életem hátralevő részében. 

Következésképpen 1948-ban, Hazeltonban, Pennsylvániában egy körzetkongresszuson édesapám 



29 
 

megkeresztelt, jelképezve ezzel önátadásomat. Tizenhat éves koromban végzősként én mondtam 

a tanévzárón a búcsúbeszédet, majd elvégeztem egy tizenhárom hónapos titkárnőképző 

tanfolyamot a Churchman’s Business College-ban, és ezután egy évig dolgoztam. Egyik vágyam 

az volt, hogy a Bétel Család tagja legyek. Megtudtam egyik Bételben levő barátomtól, hogy az 

egyik lány távozik, és hogy lenne majd egy hely. Azt mondták nekem, hogy ha engem az érdekel 

és jelentkezem, jó esélyem lesz rá, hogy azt elfogadják, mivel családom jól ismert számukra. A 

Társulatnak az volt a gyakorlata, hogy a lányoknak először a Staten Islandon lévő 

konzervgyárban kell dolgozniuk egy nyáron keresztül. Azokat, akik majd a Bételbe mennek 

dolgozni az ott lévő lányok közül kellett kiválasztani. Ezek a lányok általános úttörők voltak, 

akik már két vagy három évet eltöltöttek ebben a szolgálatban. 1954 júliusában Torontóba 

mentem egy kerületkongresszusra és részt vettem egy összejövetlen, amit azoknak a 

személyeknek tartottak, akik érdeklődtek a Bételszolgálat iránt. Knorr elnök volt ott, és 

megkérdezte tőlem: „Te valóban el akarsz jönni, dolgozni a Bételbe? Tudatában vagy annak, 

hogy ha eljössz, akkor három évig ott kell maradnod?” „Igen” – feleltem. „Tudsz jelentkezni 

augusztus 12-én?” – kérdezte ő. Elmondtam neki, hogy dolgozom és le kell töltenem a 

munkaadómnál a két hét felmondási időmet, de tudnék jelentkezni náluk azon a napon. 

 Ebben az időben én úgy gondoltam, hogy a Társulat Isten szervezete; nem volt kétségem 

e felől. Jehovát akartam szolgálni. Ha ez azt kívánja tőlem, hogy életem hátralevő részét a 

Bételben töltsem, hát én hajlandó voltam megtenni ezt. Még arra is kész voltam, hogy lemondjak 

a férjhez menésről és arról, hogy gyermekeim legyenek, ha ez volt az, amit Isten akart tőlem. Ha 

viszont férjhez mennék, azt akartam, hogy a férjem körzetszolga (ma körzetfelvigyázónak 

nevezik – a ford.) vagy más teljes idejű szolga legyen. 

 Első megbízatásom, amely a Bételben töltött első nyolc hónapomra terjedt ki, 

szobaasszonyi szolgálat volt a Bétel lakásaiban. Minden lány körülbelül húsz szobát kapott, hogy 

tartsa azokat rendben és minden nap ágyazzon be, kivéve a vasárnapot. Egyik nap közölték 

velem, hogy jelentkezzem Larson testvérnél a gyárban, hogy újabb megbízatásomat ott kapjam 

meg. Ő tájékoztatott engem, hogy kapok egy íróasztalt a Levelezési Osztályon. Az lesz a 

feladatom, hogy az ország egyik részéből beérkező postát felnyissam és szétosszam a megfelelő 

részlegek között a gyárban. Időnként szükséges volt, hogy leveleket írjak és aláírjam azokat az 

„Őrtorony Bibliatársulat” gumibélyegzővel és az én ügyintézői kódommal, amely bizonyos 

betűkből állt. (Ez ma is így van levelek vonatkozásában – a ford.) Nagyon elégedett voltam 

amiatt, hogy szolgálhatom Jehovát ebben a (amint én gondoltam) felelősségteljes beosztásban. 

Úgyhogy amikor néhány hónappal ez után azt mondták nekem, hogy jelentkezzem az alattunk 

levő Folyóirat Osztályon és ott kell dolgoznom, összeomlottam, mert ezt lefokozásnak tartottam. 

Úgy éreztem, nem bizonyultam hűségesnek abban a megbízatásban, amit Jehova adott nekem. 

Azt sem tudtam megérteni, hogy a felvigyázóm, Harley Miller testvér miért nem jött oda hozzám 

és mondta el nekem szeretetteljesen, hogyan bizonyultam alkalmatlannak a beosztásomra. 

Minthogy ismertem Larson testvért, a gyár felvigyázóját gyerekkoromtól fogva, úgy éreztem 

megvitathatom ezt az ügyet vele. Ő tájékoztatott engem arról, hogy azért mozdítottak el, mert 

olyan arckifejezést vágtam Miller testvérnek, amely a vele szembeni tisztelet hiányát mutatta. 

Később megtudtam, hogy Miller soha nem akarta azt, hogy én a Levelezési Osztályon kezdjek el 

dolgozni, és ez egy jó ürügy volt számára az elmozdításomra. Ez volt az első tapasztalatom Isten 

„szerető” szervezetének kezébe kerülve és megbotránkoztam mindezen. 

Gyakorta a Társulat vezetése és az alárendeltek közti problémákat behozták az 

ebédlőterembe. Knorr elnök arra használta az asztalfőn elfoglalt helyét (és a mikrofont, 

ami ahhoz járt), hogy ostorozza azokat, akikkel nézeteltérései voltak. Az egyik ilyen 
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konfliktus nyilvánvaló volt Knorr elnök és Colin Quackenbush között, aki abban az 

időben az „Ébredjetek” szerkesztője volt. Ennek a viszálynak a következménye számos 

tiráda volt, amely az ebédlőteremben hangzott el, és ennek eredménye lett Colin végleges 

megfosztása szerkesztői állásától továbbá a Bétel-szónokok listájáról való törlése is. 

Kemény kétkezi munkát adtak neki a gyárban. Később elhagyta a Bételt. 

Agyonreklámozott tény volt, és ma is az, hogy a Bételben mindenki, beleértve az 

Őrtorony Társulat elnökét is, csak szállást és ellátást kapott, valamint havi 14 dollárt. 

Amit azonban nem magyaráztak meg, az az volt, hogyan képes az elnök ezt az összeget 

úgy megnövelni, hogy fenntartson egy Cadillac gépkocsit, beutazza a világot, elvigye az 

embereket a legdrágább éttermekbe is, és Broadway-show-kat látogasson. Az emberek 

valójában személyesen neki adtak adományokat és ő arra használta saját reprezentációs 

alapját, hogy első osztályon utazzon. 

Nyilvánvaló volt, hogy hatalmas különbség van Knorréknak a Bétel tizedik 

emeletén lévő tetőtéri apartman-lakása és a Bétel-munkás átlagos lakrésze között. 

Miután már néhány hete a Bételben voltam, meghívást kaptam, hogy látogassam meg 

Knorr elnököt és feleségét a tizedik emeleten. Lakosztálya gyönyörű volt, freskókkal a 

falakon, magánkonyhával, televízióval és más kényelmi eszközökkel felszerelve. Ezen 

felül az elnök rendelkezésére állt egy Bételben szolgáló testvér, aki személyes 

szolgálatára volt (inasnak is mondhatnánk, - a ford.), és szakácsként is tevékenykedett. 

Azért említem meg ezt az információt, mert az emberek naivan hisznek abban, hogy az 

Őrtorony vezetőjének beosztása áldozathozatalt jelent. Milyen áldozatot jelent az, hogy 

valaki hivatalosan csak 14 dollárt kap havonta, amikor úgy élhet, mint egy király? 

Amikor lemondtam a Bétel-szolgálatról 1958-ban, miután négy évet töltöttem el 

ott, a vőlegényem, Bill és én beszéltünk a szüleimnek azokról a dolgokról, amiket a 

Főhivatalban megfigyeltünk. Azt mondtam nekik, hogy nem láttam semmit abból a 

szeretetből, amiről állandóan beszéltünk a szervezetben. Azt válaszolták, hogy türelmet 

kell gyakorolnunk, és a dolgok idővel majd alakulni fognak. Én mindenesetre csak 

örülni tudtam annak, hogy megszabadultam ettől az egésztől. Bill és én 1958 

szeptemberének őszi napfordulója holdtöltéjekor házasodtunk össze, (Ez a holdtölte a 

„szüreti holdtölte” vagy „betakarítási holdtölte” az USA-ban, nálunk nem nevezetes nap 

– a ford.) és boldogan éltünk szüleim szomszédságában, amíg Billt ki nem közösítették 

1962. december 12-én. 

Néhány dolgot meg kell említenem Bill kiközösítésével kapcsolatban. Amikor 

megjött a levél a Társulattól, amelyben felszólították Billt, hogy jelenjen meg a bírói 

meghallgatáson, megkért engem, hogy hívjam fel a gyülekezet annyi tagját, amennyit 

csak tudok, és kérjem meg őket, hogy legyenek jelen, amikor az ügyet kivizsgálják. A 

Társulat levele leszögezte, hogy hozhat tanúkat maga mellett. De amikor néhány tucat 

ember jelent meg, a kerületszolga nem engedte meg, hogy bemenjenek. Azt mondta, 

ülhetnek kint az autóikban, amíg a kihallgatást be nem fejezik. A hidegre és a havas 

időjárásra tekintettel Bill meg tudta győzni arról, engedje meg, hogy az emberek az 

épület egyik hátsó szobájában várakozhassanak. A kerületszolga nem volt tudatában 

mindaddig, amíg a meghallgatás véget nem ért, hogy a szobának, amelyben az emberek 

várakoztak, nem volt ajtaja, és ők hallották az egész tárgyalást. Mérges lett, mert az 

egész ügyet szerette volna csendben lebonyolítani. 
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Édesapám nagyon felháborodott Bill kiközösítésén. Azt kérdezte tőle: „Mit fogsz 

tenni most?” Majd hozzátette: „Tudod, hogy itt nem maradhatsz a továbbiakban, már 

így is elég kárt okoztál.” Édesapám azért mondta ezt, mert sokan azok közül, akik 

hallották a Bill kiközösítésével kapcsolatos tárgyalás eseményeit, elhagyták a Királyság 

Termet. Amikor azok, akik nem voltak jelen a meghallgatáson meghallották, hogy Billt 

„hitehagyásban” mondták ki bűnösnek, sokan telefonáltak és eljöttek megkérdezni, mik 

a vád indokai. 

Az egyik férfi, aki nem látogatta többé a Királyság Termet Dawson Gillem volt, 

aki hosszú ideje családunk szomszédja volt. Miután Billt kiközösítették, áthívott Billt és 

engem az ő farmjára és felajánlotta, hogy nekünk adja. Felajánlott nekünk 2.500 dollárt 

is arra, hogy hozzuk rendbe, s csupán azt kívánta, hogy engedjük meg neki, hogy élete 

végéig ott maradhasson. Dawson jó néhány évig távol tudott maradni a Királyság 

teremtől (azaz gyakorlatilag tétlen hírnök volt - a ford.), míg egy nyáron a papám 

visszautasította azt, hogy levágja nála a füvet, amíg ismét nem csatlakozik a 

gyülekezethez. Itt van egy olyan férfi példája, aki jár a Királyság Terembe és Jehova 

Tanújának számít, noha nem hiszi azt, hogy a Társulat Isten szervezete. 

Habár még nem voltam kiközösítve, egyetértettem azokkal a dolgokkal, amiket 

Bill abban az időben gondolt és vallott. A szüleim, a rokonaim és a barátaim 

mindannyian nyomást gyakoroltak rám, hogy maradjak hűséges a szervezethez és 

mentsem meg a családot a biztos pusztulástól. Noha azt nem mondták nekem, hogy 

hagyjam el Billt, jelezték, hogy amennyiben megtenném, gondoskodnának rólam. Nem 

hagyhattam el a férjem, mert igazából egyetlen érvem sem volt, amivel el tudtam volna 

utasítani az ő álláspontját. Gyanítottam, hogy sok baj van azokkal a tanításokkal, 

amelyekben mi Jehova Tanúiként hittünk, de ezen a ponton nem sok konkrét 

bizonyítékom volt érzéseim alátámasztására. Ez egy későbbi időben valósult meg. 

Édesapám ultimátumát követően Bill felhívta a testvérét, Leót, aki Tanú volt 

Santa Anában, Kaliforniában és elmondta neki, mi történt. Ő festő-mázoló vállalkozó 

volt és felajánlotta Billnek, hogy ad neki munkát és megtanítja neki ezt az ipart. Billnek 

nem volt tapasztalata a festés-mázolás területén, de hajlandó volt tanulni. Egy új kezdet 

reményében berakodtunk a kocsinkba és egy utánfutóba, aztán három 

kisgyermekünkkel elhajtottunk Kaliforniába. Amint elhúztunk a Királyság Terem 

mellett, amit gyerekkoromtól kezdve ismertem, kimondtam azt, ami a szívemben volt: 

”soha többé nem akarom oda még egyszer betenni a lábamat.” 

Miután megérkeztünk Santa Anába, kibéreltünk egy szobát és Bill belekezdett új 

munkájába Leoval, a testvérével. Gyorsan tanult és néhány év múlva már ő oktatta a 

tanulókat. Elég volt ahhoz néhány beszélgetés Billel, hogy Leo elkülönüljön Jehova 

Tanúitól. Leo undorodott attól, amikor mások, akik korábban az Őrtorony 

Főhivatalában voltak, bizalmasan elmondták neki, hogy ők sem értettek egyet a 

Társulat vértranszfúzióra vonatkozó tiltásával, mégis Tanúk maradtak. „Micsoda 

képmutatók”, - mondotta. 

Leo felesége, Phyllis is látta ezt a képmutatást és hamarosan felismerte, hogy a 

Tanúk vezetői hamis próféták, miután rájött, hogy ők tévesen jelentették be a világ végét 

három alkalommal is. (1914, 1918, 1925) (És azután még 1975-ben is… a ford.) Az a 

kellemetlen esemény, amely feltárta számára azt, mennyire nevetséges tud lenni a 

Társulat álláspontja, akkor történt, amikor állatorvosának javaslatára vérátömlesztést 
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adatott a pudlijának (uszkár kutya – a ford.), hogy meghosszabbítsa az életét. Nem 

akart hinni Billnek, amikor azt mondta neki, hogy a Társulat ezzel kapcsolatban azt 

mondhatja neki, hogy áthágta Isten törvényét. Bill sürgetésére írt a Társulatnak az 

üggyel kapcsolatban, és a válaszban, amit kapott, tájékoztatták arról, hogy valóban 

rosszat cselekedett. Phyllis úgy gondolta, hogy ez nevetséges. Újra írt nekik és 

megkérdezte, hogy amennyiben a macskája megenne egy egeret, az is gondot jelentene-

e? Ez is ellene volna Isten törvényének? Azt mondták neki, hogy bezárva kellene 

tartania a macskáját és jobban kellene ügyelnie arra, hogyan bánik vele. Azt gondolta 

magában: „Hány olyan macskát láttam eddig, amelyik kifolyatja áldozatának vérét, 

mielőtt megenné azt?” A Társulat álláspontja reductio ad absurdummá vált. (Olyan 

logikai érvelés, melyben az érvelő látszólag elfogadja az ellenfél egy állítását igaznak, 

majd megmutatja, hogy ez egy képtelenséghez vezet, így bizonyítja, hogy az állítás 

hamis. – a ford.) 

Miután nyolc hónapig abban a szobában éltünk, amit kibéreltünk, lehetőségünk 

nyílt arra, hogy megvegyük azt a házat, amelyben most is lakunk. Isten megáldotta 

hitből fakadó eljárásunkat. 

1963 októberében szüleim eljöttek meglátogatni bennünket, hogy lássák, vajon 

megváltoztattam-e a véleményemet, vagy, hogy segítsenek nekem abban, hogy így 

tegyek. Nem nálunk laktak, hanem Bill nagynénjénél és nagybátyjánál, néhány 

háztömbbel arrébb. Ekkorra már képes voltam gondolataimat alaposabban rendezni és 

szüleim arra irányuló kísérletei, hogy megváltoztassam a véleményemet, sikertelenek 

maradtak. Ezek után elmentek és azóta sem voltak nálunk. Mindazonáltal engem 

később sem közösítettek ki, mindaddig, amíg köztudottá nem vált, hogy részt vettem egy 

előadáson, amit Bill tartott a Tanúkról és a vértranszfúzióról egy, a közelünkben lévő 

egyház rendezvényén. 

Először a helyi gyülekezetszolga és egy körzetszolga látogatott meg, aztán később 

két testvérnő a Királyság Teremből. Amikor megkérdezték tőlem, hogy egyetértek-e a 

férjemmel, kijelentettem, hogy igen. Röviddel ezek után megtudtam, hogy ki leszek 

közösítve tárgyalás nélkül a Broadheadsville-i (Pennsylvania állam) Királyság Terem 

bírói bizottsága által, ahol édesapám volt a gyülekezetszolga. Bejelentettem, hogy 

helybeli meghallgatást kérek, és a Santa Ana-i bírói bizottság járt el a pennsylvaniai 

bírói bizottság helyetteseként. 

Miután megjelent egy újságcikk a kiközösítésemmel kapcsolatban a „Register” 

című lap 1964. augusztus 7-i számában, számos korábbi Tanú és különféle 

„Bibliatanulmányozó” csoportok (Russellita szakadár csoportok – a ford.) tagjai léptek 

velünk kapcsolatba. Rajtuk keresztül sok olyan dolgot megtudtunk a Társulat múltjáról, 

ami korábban nem volt ismeretes számunkra. Tanulmányoztunk olyan anyagokat is, 

amelyek bemutatták az Evangéliumi Kereszténység tanításait és válaszokat adtak 

Jehova Tanúi vádjaira. Elképedtünk, amikor rájöttünk, milyen gonosz módon 

tévesztettek meg minket, amíg Tanúk voltunk. Eljutottam arra a felismerésre, hogy 

noha Tanúként én gondosan tanulmányoztam az Őrtorony-irodalmat, valójában elég 

kevéssé voltam a Biblia tanulmányozója. Tény az, hogy igazából soha nem engedtem 

meg magamnak azt, hogy végiggondoljak bármit a Bibliából saját magam, a magam 

módján. 
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Körülbelül még négy évig az után, hogy elhagytuk Pennsylvaniát, folyamatosan 

leveleztem a szüleimmel. Akkor édesanyám abbahagyta az írást és azóta sem írt. Én még 

mindig írok nekik leveleket, de sohasem válaszolnak rájuk. Ha mostanában 

meglátogatjuk őket, még a házukba sem engednek be, de gyermekeinknek megengedik, 

hogy meglátogassák őket. Két évvel ez előtt, amikor látogatást tettünk a farmjukon, 

édesanyám találkozott velem az ajtóban. Megkérdeztem tőle: „Édesanyám, mit kívánsz 

tőlem, mit tegyek azért, hogy helyreállítsam a kapcsolatunkat?” A választ össze lehet 

foglalni egyetlen mondatban: „Gyere vissza a szervezetbe.” Anyagilag nagyon előnyös 

dolog lenne, ha ezt megtenném, mivel az én szüleim gazdagok. De Bill és én soha nem 

tudnánk visszatérni egy olyan szervezetbe és rendszerbe, amelyik ennyire nyilvánvalóan 

hamis. 

Amint Bill kifejezésre juttatta az ő bizonyságtételében, a Tanú nagyon nehéznek 

találja azt, hogy elhagyja a mozgalmat, mert nem látja, hová is mehetne. Ő egy másik 

szervezetet keres, amelynek elköteleződhet és hűséget fogadhat. Hová mentem én? A 

Bibliához, Isten Szavához, és Jézus Krisztushoz, az én megmentőmhöz. Eltartott nekem 

egy ideig, hogy rájöjjek, hogy a megmentésben való bizodalmam teljes mértékben belé 

kell vetnem. Semmilyen szervezet nem halt meg azért, hogy megmentsen engem. Ez egy 

Jézus Krisztus és köztem lévő ügy. Megértettem, hogy Ő gondoskodott rólam és törődött 

velem! Személyesen magamra vonatkoztattam olyan bibliaverseket, mint a János 3:16: 

”Mert úgy szerette Isten a világot, hogy az ő egyszülött Fiát adta, hogy aki (Joan Cetnar) 

hisz őbenne, el ne vesszen, hanem örök élete legyen.” (Károli Újonnan Revideált 

Fordítás – a ford.) Azt ajánlanám annak a személynek, aki elhagyja a Tanúkat, hogy 

találjon egy Bibliában hívő egyházat, ahol imádatot mutathat be, növekedhet szellemileg 

és közösségben lehet más keresztényekkel; neki szüksége van erre a kapcsolatra. (Én 

ugyanezt tudom ajánlani – a ford.) 

Hálát adok Istennek, amiért megáldotta a családunkat, és mert kielégítette 

szükségleteinket: a szellemieket, a fizikaiakat és az anyagiakat. Azért is hálát adok Neki, 

mert most közelebb vagyok Hozzá, mint tíz évvel ezelőtt voltam. A keresztény kapcsolat 

Istennel létfontosságú, áldott, és fejlődő kapcsolat. Dicsérjük Őt! 

 

 


